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MOJE WSPOMNIENIA - WOĞYő 

JADWIGA DłBKOWSKA 

 

 

 

WSTŇP 

 

Jadwiga DŃbkowska (1920-2012) - moja Mama swoje wspomnienia zaczňğa zapisywaĺ 

majŃc 70 lat. M·wiğa, Ũe pisze dla siebie, Ũeby byĺ blisko swoich zmarğych Rodzic·w. 

RodzeŒstwa, Przyjaci·ğ - Ŝwiadk·w Jej dzieciŒstwa i mğodoŜci w Ğucku. świadk·w 

szczňŜliwych przedwojennych lat i tych tragicznych - wojennych. Do Ŝmierci Ũyğa 

wspomnieniami. 

 

Mama nie wierzyğa, Ũe to co pisze jest interesujŃce dla ludzi urodzonych po wojnie,  

nie znajŃcych reali·w Ũycia na Kresach. Mam nadziejň, Ũe siň myliğa i Jej woğyŒskie 

wspomnienia znajdŃ czytelnik·w. Wszystkie fotografie zamieszczone we Wspomnieniach 

pochodzŃ z mojego rodzinnego archiwum. 

Barbara Dňbowska z DŃbkowskich, c·rka Jadwigi. 

 

 

Rodzice moi w 1921 roku przybyli na WoğyŒ z Puğaw. TatuŜ pochodziğ z ŧychlina a mamusia 

z Lublina, To byğo cudowne, kochajŃce siň i bardzo szanujŃce mağŨeŒstwo. Ja byğam 

dzieckiem najmğodszym, tak zwanŃ pociechŃ na staroŜĺ... Od brata przede mnŃ urodzonego 

byğam mğodsza o 15 lat. Nastňpnie starszym bratem byğ Lucjan o p·ğtora roku starszy  

od Henryka, Najstarsza zaŜ byğa siostra Helena znowu p·ğtora roku starsza od Lucjana. 
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Swoje dzieciŒstwo wspominam jako nieustajŃce pasmo dobroci i miğoŜci otrzymane  

od rodzic·w. Jakie to wielkie szczňŜcie mieĺ wspomnienia z dzieciŒstwa dobre, jasne,  

do kt·rych moŨna wracaĺ, gdy bardzo w Ũyciu Ŧle. Ale zarazem dochodzň do przykrego 

stwierdzenia, Ũe nie potrafiğam swoim rodzicom daĺ tyle miğoŜci, na ile zasğugiwali... Oni siň 

nigdy nie skarŨyli, oni wszystko rozumieli, oni byli dla nas dzieci od samego poczŃtku  

aŨ do wieku dojrzağego podporŃ. Od poczŃtku swojego mağŨeŒstwa wytyczyli sobie cel,  

aby swoim dzieciom zapewniĺ wğaŜciwy start w Ũycie, wyksztağciĺ, by nie musiağy ciňŨko 

pracowaĺ fizycznie. 

 

TatuŜ byğ zdunem. Mamusia majŃc juŨ troje dzieci postanowiğa ukoŒczyĺ szkoğŃ  

dla poğoŨnych, aby m·c pracowaĺ i pomagaĺ w realizowaniu wsp·lnych zamierzeŒ. Tylko 

wielka miğoŜĺ i ambicje dopomagağy wytrwağoŜci. Mimo ciňŨkiej pracy oboje wraŨliwi byli 

na piňkno przyrody i literaturň. Zupeğnie odbiegali stylem Ũycia od innych rodzin 

rzemieŜlniczych. W naszym domu nigdy nie pojawiağa siň w·dka, ani nigdy nie byğam 

Ŝwiadkiem Ũadnych awantur ani scysji. Rodzice mieli wielkŃ kulturň osobistŃ, 

 

A gdy juŨ troje z nas zdobyğo wyŨsze wyksztağcenie (a przecieŨ przed wojnŃ i szkoğa  

i uniwersytet byğy pğatne, pğaciĺ r·wnieŨ trzeba byğo za akademik) moi rodzice postanowili 

wybudowaĺ dom. 

 

 

Siostra ukoŒczyğa polonistykň - pracowağa w Warszawie, brat Lucjan ukoŒczyğ SGGW - 

Wydziağ LeŜny i jednoczeŜnie studiowağ w Akademii Sztuk Piňknych (byğ bardzo 

uzdolniony). Brat Henryk wybrağ SzkoğŃ OficerskŃ. Ja najmğodsza w tym czasie byğam sama 

w domu, wğaŜciwie czuğam siň jak jedynaczka. Chodziğam do Gimnazjum 

Og·lnoksztağcŃcego im. T. KoŜciuszki w Ğucku. 
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Nie mam po prostu sğ·w, aby wypowiedzieĺ jak cudownie Ũyğo siň w naszej "budzie". 

Profesorowie kochani nie wzbudzali w nas strachu, byli naszymi przyjaci·ğmi. ZresztŃ mieli 

bardzo wysokie kwalifikacje, gdyŨ specjalnie dbano, aby na Kresach szkoğy byğy  

na najlepszym poziomie. Wielu z nich miağo tytuğy doktorskie. 

 

ŧycie koleŨeŒskie byğo fantastyczne, Do naszego gimnazjum uczňszczali Polacy, UkraiŒcy, 

Czesi, ŧydzi, Rosjanie. Byğo nam ze sobŃ. dobrze - Ũadnych r·Ũnic nie robiliŜmy. Tak mogğo 

byĺ tylko na Kresach. SzczňŜliwe, niezapomniane czasy... 

 

Teraz bardzo wysoko oceniam nasze Ũycie kulturalne. ObowiŃzkowe byğy koncerty  

i przedstawienia teatralne. Profesor J·zef Lasocki prowadzŃcy Ŝpiew i muzykň zağoŨyğ pr·cz 

ch·ru, orkiestrň. Przy wsp·ğudziale muzyk·w ze średniej Szkoğy Muzycznej (zağoŨonej 

r·wnieŨ przez naszego profesora) wystawialiŜmy w Teatrze Miejskim dla publicznoŜci Sonety 

Krymskie, Dziady Mickiewicza oraz Halkň wedğug muzyki Moniuszki. 

 

Niezapomniane byğy zabawy szkolne, prywatki urzŃdzane w tak zwanych paczkach, obozy 

harcerskie, ĺwiczenia P. W. K., wycieczki do Warszawy - Lwowa -Wilna, i w okolice Ğucka, 

Pan profesor Stanisğaw Hertel - polonista, potrafiğ stworzyĺ z grona nauczycielskiego teatr 

amatorski i teŨ wystawiaĺ sztuki np. Powr·t posğa, Rajski ptak i inne. To byğ majstersztyk 

jego umiejňtnoŜci reŨyserskich. Dobrze rni byğo w tej szkole - tyle przyjaŦni no i pierwsza 

sztubacka miğoŜĺ. 
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Na wakacje wyjeŨdŨağam na Polesie do Krasnowoli. Zakochağam siň bez reszty w przyrodzie 

tamtych stron. JeŦdziğam z koleŨankŃ WandŃ Zyss·wnŃ przez kilka lat do poznanych tam 

ludzi. Odwiedziğam kiedyŜ wujka policjanta zatrudnionego w Krasnowoli. Porobiğam 

cudowne znajomoŜci wŜr·d chğop·w ukraiŒskich i Polak·w nielicznie tam zamieszkujŃcych. 

Razem z WandŃ zbierağyŜmy pieŜni ukraiŒskie - Wanda nawet starağa siň pisaĺ nuty do nich. 

Ja znowu pasjonowağam siň haftami i strojem regionalnym. RobiğyŜmy szkice chatynek. 

ByğyŜmy zapraszane na wesela do chğop·w, nie omijağyŜmy Ũadnej okazji bycia na odpustach, 

jarmarkach tak polskich jak i ukraiŒskich. WňdrowağyŜmy pieszo po r·Ũnych chaszczach  

i bagnach. Nikt nam nic zğego nie zrobiğ - nie do pomyŜlenia byğyby teraz takie samotne 

wňdr·wki. 

 

Ciekawiğa nas ĂinnoŜĺ" ludu ukraiŒskiego. Wsp·ğczuğyŜmy tym prostym ludziom, czasem 

bardzo biednym. Oni to czuli i wywiŃzywağa siň niĺ przyjaŦni. 

 

Pamiňtam takŃ rodzinŃ Fiedi·w, byğa tam c·rka w naszym wieku. Tak dğugo molestowağyŜmy 

jej matkň, aŨ wreszcie puŜciğa Nastiň do Ğucka, Pojechağa razem z nami, gdy wracağyŜmy  

z wakacji. Po tygodniu odprowadziğyŜmy jŃ na statek rzeczny kursujŃcy na Styrze  

aŨ do Prypeci - do PiŒska. Ona jechağa tylko za Koğki do Biağobrzeg·w. 
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PokazywağyŜmy tej dziewczynie miasto, dziewczynie, kt·ra nigdy nie widziağa auta, 

elektrycznoŜci, kina, wielkiej katedry albo soboru. To byğo dla niej wielkie przeŨycie,  

a dla naszych koleŨanek byğa to sensacja, bo Nastia byğa ubrana w sw·j str·j ludowy. 

 

 

W Zalesiu wiodğyŜmy Ũywot zupeğnie jak z ksiŃŨki Rodziewicz·wny ĂLato leŜnych 

ludzi". Po przeprowadzce wujostwa do Koğek, nastňpne wakacje spňdzağyŜmy w takim 

typowym, zaniedbanym nieco zaŜcianku KraŜnickich. Piňkne wspomnienia mam z tych 

czas·w i mogğabym pisaĺ o nich w nieskoŒczonoŜĺ, ale komu to jest potrzebne,  

kto wyczuje ten specyficzny klimat tamtych lat, tamtej przyrody, tamtych ludzi... Niestety 

bňdň to musiağa zabraĺ tam na drugi brzeg. 
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Przedstawiğam taki bardzo skr·cony zarys swojego szczňŜliwego Ũycia, aby na jego  

tle uwidoczniğ siň cağy ogrom nieszczňŜcia, klňski, tragedii jakim byğa wojna. 

 

ŧycie mojej rodziny dramatycznie zostağo zdruzgotane... Nie staram siň teraz z odlegğoŜci 

przeŨytych lat czegokolwiek z tamtych przeŨyĺ przedstawiĺ oczyma doŜwiadczonej, starszej 

osoby... Nawet pomijam daty wydarzeŒ zaznaczajŃc jedynie okres, lata, czasem miesiŃce.  

Nie mogň byĺ historykiem, bo nie mam do tego odpowiedniego wyksztağcenia. Mogň jedynie 

rejestrowaĺ wraŨenia i odczucia. 

 

     

 

W sierpniu 1939 roku powoğany zostağ do wojska m·j ukochany brat Lucek. Lucek mieszkağ 

razem z nami, pracowağ w Dyrekcji Las·w PaŒstwowych jako inŨynier urzŃdzeniowiec. 

 

W jego artystycznej naturze nie byğo miejsca na przemoc. Po zajňciach chodziğ w plener  

ze sztalugami, miağ wiele bardzo ciekawych znajomoŜci - wzbogacağam swoje wnňtrze  

w dyskusjach tak r·Ũnych, zaczynajŃc od sposobu kğadzenia farby na pğ·tno, a koŒczŃc  

na filozofii hinduskiej. On byğ moim Ăguru". PotrafiliŜmy czasem przegadaĺ cağŃ noc - 

rozumieliŜmy siň doskonağe. ByliŜmy sobie pokrewnymi duszami, a r·Ũnica wieku 

siedemnastu lat w og·le nie miağa znaczenia. To jemu zawdziňczam umiejňtnoŜĺ  

nie przywiŃzywania uwagi do rzeczy bğahych, nieistotnych dla Ũycia wewnňtrznego... I jego 

wojna zabrağa najwczeŜniej i na zawsze - nieznany zupeğnie jest jego wojenny los. Byğ  

w Puğku Artylerii CiňŨkiej w R·wnem, Puğk podobno zostağ rozgromiony, wielu nieŨyjŃcych 

nie dağo siň zidentyfikowaĺ. W dokumentach figuruje jako zaginiony. A wiňc nieznany 

Ũoğnierz, bez mogiğy, Mam takie przeŜwiadczenie, Ũe gdyby wszystkie dokumenty zbrodni 

katyŒskiej i innych byğy ujawnione to tam znalazğabym jego nazwisko - Lucjan StaŒczyk,  

syn Walentego i Julii. 
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Po rozgromieniu naszych wojsk odbywağy siň wňdr·wki ze wschodu na zach·d i z zachodu 

na wsch·d. W koŒcu wrzeŜnia jakiŜ Ũoğnierz idŃcy do swoich zaszedğ do nas, aby nas 

powiadomiĺ, Ũe Lucek Ũyje i dŃŨy do nas, ale ta grupa nie ma Ũadnych Ŝrodk·w lokomocji  

i idŃ wyczerpani, wyniszczeni, naraŨeni ze wszystkich stron. Temu Ũoğnierzowi udağo siň 

podjechaĺ na jakŃŜ odlegğoŜĺ i wğaŜnie teraz dotarğ do nas, aby speğniĺ przysiňgň danŃ memu 

bratu. Miağ przyjŜĺ z zachodu, ale ja zawsze wiedziona jakimŜ przeczuciem wychodziğam  

na rogatki szosy w stronň R·wnego, a wiňc na wsch·d. Mijali mnie cywile - uciekinierzy  

ze stron naszej zachodniej Polski, teraz usiğujŃcy powr·ciĺ do siebie, mijali mnie Ũoğnierze  

w strzňpach mundur·w powracajŃcy do swych dom·w tu na Woğyniu. Lecz niepokojŃce byğy 

grupy jeŒc·w - nie jeŒc·w pňdzonych przez ruskich "bojc·w". Ci byli w najgorszym stanie; 

bez czapek, bez guzik·w przy mundurach, zaroŜniňci, poszarpani, ranni - z bandaŨami chyba 

od zağoŨenia nie zmienianymi. To byli prawdopodobnie wypňdzeni ze szpitali wojskowych. 

Niosğam ze sobŃ na takie wyprawy w torbie owoce albo placki, starağam siň choĺ kilku 

biedakom wrňczyĺ tň odrobinň ŨywnoŜĺi. Czasem udawağo siň, ale ruscy straŨnicy odpňdzali 

groŨŃc kolbami. Aby siň nie naraŨaĺ po prostu wysypywağam na szosň ten prowiant - zawsze 

ktoŜ zdoğağ podnieŜĺ. Wypatrywağam brata. W ciŃgu kilku godzin oczekiwania mŃciğo mi siň 

w gğowie. Po kilku dniach ustağy takie masowe wňdr·wki, ale zaczňğam chodziĺ z innymi 

koleŨankami na dworzec kolejowy, RobiğyŜmy zbi·rki suchar·w wŜr·d znajomych i kaŨda  

z torebkami szğa w nadziei, Ũe dopomoŨe. 
 

Na stacjň przypňdzili, dosğownie przypňdzili olbrzymiŃ grupň wojskowych. Na perony 

zabroniony byğ wstňp cywilom. Ğadowano tam do bydlňcych wagon·w naszych obroŒc·w,  

a wedğug Stalina najgorszych wrog·w narodu - polskich oficer·w. Byğo ich tak wielu, Ũe ci, 

kt·rzy nie mogli siň zmieŜciĺ na peronie czekali na ziemi przed stacjŃ. Dostňpu do nich 

broniğa milicja - przewaŨnie skğadajŃca siň z biedoty Ũydowskiej - teraz wylegğej po wğadzň 

Bardzo lŨyli naszych oficer·w i wymachiwali nahajkami. Fu, jakie to byğo wstrňtne. Jeden 

taki waŨniak z fasonem jechağ na koniu, poznağam go. Byğ to ojciec mojej koleŨanki  

z gimnazjum - nazywağ siň Kopyt. Jego wğaŜnie poprosiğam, aby mi pozwoliğ daĺ biedakom 

ŨywnoŜĺ. Okazağ siň ğaskawcŃ - poznağ mnie. A ja poznağam w grupie siedzŃcych  

w ğachmanach, bez but·w (kradziono im) z obwiŃzanymi nogami, pana majora Wojtycha,  

teŨ mieszkajŃcego na Kolonii Oficerskiej, ojca mojej koleŨanki. Podeszğam do niego  

i spytağam, czy mogň mu w czymŜ pom·c - pobiegnň do jego rodziny, zawiadomiň, przyniosň 

wiňcej jedzenia, moŨe rodzinie uda siň przekupiĺ straŨnik·w... 
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- Nie,   moja   mağa,   moja   rodzina   wyewakuowağa   siň   na   wieŜ   przed 

bombardowaniem. Zaraz nas wywiozŃ. Nie ma ratunku. Wszystko przepadğo. A na myŜl mi 

przyszğo wspomnienie zabawy noworocznej w Gimnazjum, podczas kt·rej, z panem 

Wojtychem taŒczyğam poloneza (byğ w komitecie rodzicielskim). 
 

W roku 1939 nie wyjechağam juŨ na swoje Polesie. Coraz bardziej niespokojnie, coraz 

bardziej niepewnie. Brat Lucjan jeszcze pracowağ w Dyrekcji Las·w. To byğ chyba maj,  

a wiňc kr·tko przed koŒcem roku szkolnego. Przysğano do nas mğodego germanistň. 

WğaŜciwie mieliŜmy trzech profesor·w jňzyka niemieckiego i do tego czasu to wystarczağo. 

Niestety nasza klasa miağa z nim lekcje. Do sali wprowadziğ go pan dyrektor Jan Laskowski, 

powiedziağ kilka sğ·w i zostaliŜmy z nim sam na sam. Nowy profesor zaczŃğ lekcjň  

od rozdzielenia chğopc·w od dziewczynek. W pierwszych ğawkach kazağ usiŃŜĺ chğopcom,  

a dziewczynkom (byğo nas siedem) przejŜĺ do ostatnich rzňd·w. Strasznie nas to dziwiğo. 

Podrňczniki, zeszyty na ğawkach - zaczňğa siň lekcja. Profesor zwracağ siň z pytaniami tylko 

do chğopc·w. Na podnoszenie rŃk przez dziewczňta celem wziňcia udziağu w dyskusji -  

nie reagowağ. ZaczňğyŜmy komentowaĺ p·ğgğosem jego zachowanie. Patrzyğ na nas drwiŃco  

i w spos·b, kt·rego nawet nie umiağyŜmy wytğumaczyĺ. Lekcja miağa siň ku koŒcowi. I teraz 

pan profesor zapowiedziağ: ĂOd jutra dziewczňta przynoszŃ ze sobŃ jakieŜ rob·tki rňczne,  

aby nie traciĺ czasu i bňdŃ mogğy przysğuchiwaĺ siň lekcji. Bňdzie to zgodne z zasadŃ Ă3-Kò. 

Nie rozumieliŜmy nic z tego. Wiňc pan profesor wyjaŜniğ, Ũe w Niemczech kobiety znajŃ 

swoje miejsce i nie zabierajŃ miejsc pracy mňŨczyznom, a 3 K znaczy: Kuche, Kinder, Kirche 

- Kuchnia, Dzieci, KoŜci·ğ. PoczuğyŜmy siň nagle dyskryminowane. To byğo nie do 

wytrzymania. Wzburzenie w nas rosğo a on z drwiŃcym uŜmieszkiem napomina, o rob·tkach. 
 

Wszystkie dziewczňta na przerwie zdecydowağy udaĺ siň do naszego dyrektora. 

PowiedziağyŜmy wrňcz, Ũe na lekcje niemieckiego prowadzone w takim stylu nie bňdziemy 

przychodziĺ - rob·tki rňczne w tym czasie moŨemy robiĺ w Ŝwietlicy. Dyrektor byğ bardzo 

zdenerwowany. Po namyŜle poprosiğ nas, abyŜmy nie wszczynağy Ũadnej polemiki  

z profesorem Koschem, mamy przez kilka dni przychodziĺ na lekcje a p·Ŧniej on dyrektor 

sprawŃ zağatwi. Na nastňpnŃ lekcjň Herr Kosch ubrany tyrolskŃ modŃ w spodnie, tak zwane 

pumpy i skarpetki do kolan, wszedğ do klasy z doŜĺ grubŃ ksiŃŨkŃ pod pachŃ. WidzŃc,  

Ũe dziewczňta posğusznie zasiadğy w kŃcie bardzo to pochwaliğ i zaczŃğ, zwracajŃc siň  

do chğopc·w, m·wiĺ, Ũe oto dane nam jest zaznajomiĺ siň z najwiňkszym dzieğem III- Rzeszy, 

po prostu z bibliŃ narodu niemieckiego, z napisanŃ przez wielkiego czğowieka KsiŃŨkŃ ĂMein 

Kampfò. To byğa jawna bezczelnoŜĺ. Ale i my nie byliŜmy naiwni - pominňliŜmy  

to milczeniem. Nikt nie okazağ zainteresowania, nie byğo pytaŒ, byğa cisza. Znowu 

odwiedziliŜmy Ădyrda". Zapewniğ, Ũe pan Kosch bňdzie odwoğany. Po tygodniu 

dowiedzieliŜmy siň, Ũe pan Kosch zostağ aresztowany - udowodniono mu szpiegostwo. 
 

W mieŜcie juŨ od roku powstawağy nowe sklepy z odzieŨŃ przemysğowŃ. Nowymi 

wğaŜcicielami byli ludzie z zachodnich rejon·w Polski - i dziwnym trafem o nazwiskach 

niemieckich. OŨywiğ siň ruch niemieckich kolonist·w - byğy w pobliŨu wioski niemieckie. 

Zaczňli byĺ "widoczni". W koŜciele ich kirsze - pastor wygğaszağ bardzo prowokacyjne 

kazania. On r·wnieŨ byğ podejrzany o szpiegostwo. Nawet nasz gimnazjalny woŦny 

nazywany Podrygula, kt·ry pracowağ od lat, teŨ byğ szpiegiem. Coraz niespokojniej. Wszyscy 

zadawali pytanie, czy dojdzie do wojny? 

 

Harcerstwo i Przysposobienie Wojskowe na terenie szkoğy coraz wiňcej miağo zajňĺ 

zwiŃzanych z obronŃ krajŃ Na wioskach wykrywano tajne stacje nadawcze. Niepok·j 

wzrastağ. ZakoŒczenie roku szkolnego nie byğo uroczyste - byğo smutne. Robiono sztuczne 

alarmy przeciwlotnicze, ludnoŜĺ cywilnŃ podzielono na okrňgi, powoğywano sğuŨby 

przeciwlotnicze, sanitarne, itp. ŧe wojna bňdzie na pewno uwierzyliŜmy dopiero,  

gdy zmobilizowali brata Ğucka, Odprowadzağam go na pociŃg wraz z jego narzeczonŃ. 

Nie wiedziağam, Ũe go nigdy juŨ nie zobaczň... 
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MiesiŃc przed wybuchem wojny przyjechağa do nas siostra Helena z Warszawy, no i juŨ 

pozostağa. Nie miağa, po co wracaĺ. Przydzielono jŃ do sğuŨby przeciwpoŨarowej. Ja miağam 

byĺ do dyspozycji instruktorki PWK- naszej profesorki wychowania fizycznego. Naszym 

zadaniem miağa byĺ sğuŨba ğŃcznoŜci. 
 

Gimnazjum przemeblowano, to znaczy zamiast ğawek przywieziono ğ·Ũka. CzňŜĺ gmachu 

zajňli lotnicy, czňŜĺ przystosowano na szpital. Na naszej Kolonii Oficerskiej, na kt·rej 

mieszkağam, byğo nowe Gimnazjum Krawieckie, w kt·rym r·wnieŨ urzŃdzono szpital.  

W naszych domach zakwaterowano sğuŨby medyczne. MusieliŜmy oddaĺ jeden pok·j  

dla czterech lekarzy. No i zaczňğa siň wojna. 
 

KopaliŜmy rowy przeciwlotnicze. Pierwsze bomby na Ğuck zrzucono dopiero 3 wrzeŜnia. 

Przybywağo coraz wiňcej uciekinier·w z teren·w zajmowanych przez Niemc·w. Miağam 

dyŨury na stacji kolejowej, gotowağyŜmy kawň, kroiğyŜmy chleb dla uciekinier·w  

z przeğadowanych pociŃg·w, kierowağyŜmy ludzi przeraŨonych, zrozpaczonych, zagubionych 

do kwater na mieŜcie i na wsiach. Ludzie, kt·rzy zdoğali uciec, przejŜĺ straszliwe 

ostrzeliwanie transport·w, kierowani przez nas na ciche wioski czasem wğaŜnie tam znaleŦli 

swŃ Ŝmierĺ z rŃk UkraiŒc·w. 
 

Na lotnisko, przy kt·rym zamieszkiwaliŜmy wieczorem przyleciağy 22 samoloty myŜliwskie. 

MyŜleliŜmy, Ũe one zdoğajŃ, obroniĺ nasze miasto przed nalotami. Rano o godz. 5 straszliwy 

nalot zryğ bombami nasze lotnisko. PğonŃğ Hangar, bunkry z paliwem i kilka blok·w koszar. 

Mamusia byğa spokojna. Nic nie m·wiğa, trwağa w skupieniu. Jej spok·j dawağ wiarň,  

Ũe jednak przeŨyjemy. Wszystkim rňce opadağy, a ona zawsze pamiňtağa, Ũe trzeba 

wszystkich, swoich i nie swoich, nakarmiĺ. 
 

ZbliŨağ siň 17 wrzesieŒ. (Historiň z rodzinŃ Disterhoff·w opisağam w innej czňŜci moich 

wspomnieŒ). Czerwona Armia wkroczyğa do miasta. Nasi lekarze przebrani w cywilne 

ubrania opuŜcili nasz dom. Przybyğa natomiast bratowa uciekajŃca piechotŃ z Wğodzimierza. 
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Drugi m·j brat byğ kapitanem we wğodzimierskirn puğku. W walce gdzieŜ koğo Bydgoszczy 

dostağ siň do niewoli niemieckiej, byğ w oflagu. Po pewnym czasie dostaliŜmy od niego kartň. 

UzgodniliŜmy, Ũe Kazia (tak byğo na imiň bratowej) nie bňdzie przyznawağa siň, Ũe jest 

mňŨatkŃ i bňdzie wystňpowaĺ pod panieŒskim nazwiskiem. Byğa nauczycielkŃ i zaledwie  

7 miesiňcy minňğo od Ŝlubu. 

 

A wiňc sŃ juŨ Sowieci. W naszej dzielnicy jeszcze nie byğo ich widaĺ. SğyszeliŜmy  

od znajomych, Ũe ludnoŜĺ Ũydowska i ukraiŒska bardzo radoŜnie ich witağa. Polacy 

odetchnňli, Ũe skoŒczyğy siň bombardowania, lecz ze strachem myŜleli o przyszğoŜci. TatuŜ  

z KaziŃ poszli na ulicň zobaczyĺ tych Ăbohater·w". U mnie i mamusi przewaŨyğa  

nad ciekawoŜciŃ nienawiŜĺ do nowego okupanta. PowiedziağyŜmy, Ũe chňtniej zobaczymy 

ucieczkň "armiejc·w". Niestety. Zaczňğy siň aresztowania, Wğadze NKWD doskonale byğy 

przygotowane na takie akcje. Miağy rozpracowane materiağy dotyczŃce Polak·w na kaŨdym 

stanowisku i oczywiŜcie posğugiwali siň usğuŨnymi donosicielami r·Ũnej maŜci. Przepadali 

ludzie zabierani nocŃ. Pod wiňzieniem w dğugich kolejkach oczekiwağy rodziny chcŃc 

uzyskaĺ jakŃkolwiek wiadomoŜĺ albo, gdy juŨ pewni byli - staraĺ siň o dostarczenie paczek 

dla wiňŦni·w. Jak wszy rozchodziğy siň grupy NKWD-zist·w po mieszkaniach i niby  

w przyjaznej pogawňdce sondowali z ilu os·b skğada siň rodzina, co z nieobecnymi 

czğonkami, jak ŨyjŃ sŃsiedzi, czym siň zajmujŃ. Interesowağo ich wszystko. Po kilku dniach 

dostawağo siň wezwanie na NKWD i albo czasowo zostawiano takŃ rodzinň, albo namawiano 

do wsp·ğpracy, albo aresztowano. 

 

W tym pierwszym okresie wŜr·d mğodzieŨy zawiŃzywağy siň grupy konspiracyjne, niestety 

wielu chğopc·w zostağo aresztowanych bŃdŦ teŨ wcielonych do Armii Czerwonej -  

bez wzglňdu na obywatelstwo i narodowoŜĺ polskŃ. 

 

Po miesiŃcu przekazano nasze Gimnazjum nowym wğadzom szkolnym. MieŜciğa siň Tam 

teraz Szkoğa Pedagogiczna oraz 10-cio latka. Wszystkie szkoğy miağy nauczaĺ w jeŨyku 

rosyjskim. Dla Polak·w stworzono wieczorowŃ szkolň - wydzielono kilka sal.  Bağagan  byğ 

niesamowity; brud i  zimno,  Nie zostağ  nikt z  naszych pedagog·w. Nowe wğadze szkolne 

ustaliğy, Ũe poniewaŨ w Polsce nauka byğa na duŨo niŨszym poziomie niŨ w Sojuzie, wiňc 

wszystkie klasy cofniňto o rok. Dyskryminacja. 

 

W sklepach nie byğo Ũadnych towar·w poza chlebem, solŃ. Od czasu do czasu Ărzucali" 

cukier albo okropne farbowane cukierki z mŃkŃ kartoflanŃ. Po te rzeczy ustawiağa siň 

niesamowicie dğuga kolejka. W rezultacie panowağo prawo piňŜci, bo gdy dochodziğo siň juŨ 

do drzwi sklepu, zjawiali siň mňŨczyŦni o wyglŃdzie oprych·w i wyrzucali najbliŨszych kilka 

os·b zajmujŃc ich miejsce. Przez cağy okres tej okupacji sowieckiej ani razu nic udağo siň nam 

zdobyĺ cukru. Na Ăczarnym rynku" kupowaliŜmy sacharynň. 

 

MusieliŜmy oddaĺ dwa pokoje do dyspozycji Ăwojennych", W jednym mieszkağy 

sanitariuszki, w drugim sierŨant. Od razu po ich wprowadzeniu siň cağy dom (korzystali  

z naszej kuchni) "przeŜmierdğ Sojuzem". Byğ to od·r, bo nie moŨna byğo tej mieszaniny 

nazwaĺ zapachem. A skğadağo siň naŒ zapach pasty do but·w, mydğa toaletowego o silnym, 

kwaŜnym zapachu, kt·ry nawet nie przemijağ po kilku dniach, i tak zwanych Ăduch·w",  

czyli perfum. Do tego jeszcze zapach smaŨonej cebuli na zielonym, rzepakowym oleju.  

Ten zapach byğ ich wizyt·wkŃ. 

 

Dom nasz otoczony byğ piňknym mğodym sadem i warzywnikiem. Z chwilŃ przybycia 

nowych lokator·w trudno byğo cokolwiek zebraĺ - wszystko byğo ich. Kazali nawet rozbieraĺ 

pğoty i ogrodzenia pomiňdzy sŃsiedzkimi dziağkami nauczajŃc, Ũe ziemia nie jest niczyjŃ 

wğasnoŜciŃ osobistŃ, Ũe kaŨdy obywatel musi siň z tym pogodziĺ. To jest komuna. ŧal Ŝciskağ 

serca rodzic·w, kt·rzy z takim pietyzmem sadzili doskonağe odmiany czereŜni, wiŜni, jabğek  
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i gruszek. Nie szanowano niczego. Na parkietach rŃbano trzaski do pieca. C·Ũ, uczyli nas 

swojej kultury... ŧe z biednego kraju przybyli widaĺ byğo po ich ubraniach. Cieszyli siň,  

gdy w ich - dostňpnych tylko dla wojskowych - sklepach mogli dostaĺ masğo, krowie masğo.  

Nie smarowali tym chleba, ale wrzucali po ğyŨeczce do "kipiaku" solili i pili jak najlepszy 

bulion. ŧağowaliŜmy ich jako ludzi, ale oni nas nie Ũağowali: ĂWyŜcie siň juŨ naŨyli, teraz my 

bňdziemy Ũyĺ". 

 

Od pewnego czasu codziennie przed poğudniem zaczňli nas odwiedzaĺ nieproszeni goŜcie, 

byğo ich czterech w randze major·w oficerowie NKWD. Z wyszukanŃ, uprzejmoŜciŃ pytali  

o braci. Jeszcze nie mieliŜmy zawiadomienia o Henryku, Ũe dostağ siň do niewoli, o Ğucku  

w og·le nic byğo wieŜci. CiŃgle kluczyli w pytaniach; co kaŨdy z nas robiğ, gdzie mieszka. 

Byğo to bardzo denerwujŃce, nic wiedzieliŜmy, do czego dŃŨŃ. Wreszcie zaczňli ganiĺ tatusia, 

Ũe on, jako Ăczarnoraboczy"- utrzymujŃcy siň z pracy rŃk, wyksztağciğ jednego syna na oficera 

Siedzieli tak naprzeciw nas i ciŃgle to samo powtarzali, Widziağam jak tatuŜ siliğ siň  

na spok·j, jak na czole mamusi wystňpowağy krople potu. Stağam za krzesğami rodzic·w. 

WğaŜnie tğumaczyli, Ũe syn oficer to jest wr·g narodu, (jakiego?), Ũe przez takich tylu ludzi 

musi cierpieĺ nňdzň. Nie wytrzymağam i zapytağam; Ă Czy wy teŨ jesteŜcie wrogami narodu? 

PrzecieŨ jesteŜcie oficerem i to w wysokiej randze?ò. Zdumieli siň na mojŃ "bezczelnoŜĺ".  

 

- Tak. ale my jesteŜmy oficerami Armii Czerwonej. I znowu palnňğam: ĂTo znaczy, Ũe gdy 

rodzice ksztağcili brata powinni byli pytaĺ Stalina o pozwolenie? PrzecieŨ mieliŜmy swoje 

paŒstwo jak i wy, i w naszym paŒstwie teŨ musiağa byĺ armia i oficerowie". Jeden z nich  

nie wytrzymağ i po rusku zaklŃğ - ty taka owaka, jakbyŜ ty byğa starsza, my byŜmy ciebie 

nauczyli... Ot i skoŒczyğa siň przyjazna rozmowa. Na dyskretny ruch rňki mamusi wyszğam  

z pokoju. Gdyby on sprawdziğ mojŃ datň urodzenia, na pewno pociŃgnŃğby mnie  

do odpowiedzialnoŜci. Za co? Za prawdň... 

 

Wreszcie otrzymaliŜmy oficjalnŃ kartň pocztowŃ z Niemiec, z oflagu XA. Kartň tň na pewno 

dğugo kontrolowağo NKWD. Nastňpne Ăbiesiedy" - jak oni to nazywali - odbyğy siň po kilku 

dniach od otrzymania wiadomoŜci od Henryka. Tym razem gğ·wny nacisk kğadli na to,  

czy naprawdň nic nie wiemy o Lucjanie. Wreszcie zakoŒczyli przepytywanie i odchodzŃc 

powiedzieli, Ũe my moŨemy nie wiedzieĺ, ale oni na pewno siň dowiedzŃ. Powiağo grozŃ. 

 

Na  poczŃtku   roku   1940   zaczňğy   siň   masowe   wyw·zki   w   gğŃb   Rosji. PodjeŨdŨali 

pod dom nocŃ i bez dania czasu na zabranie choĺby najbardziej potrzebnego bagaŨu, gnali  

na wozy, ciňŨar·wki. Jak bydğo spňdzali do wagon·w towarowych przy bardzo, tej zimy, 

ostrym mrozie. WinŃ byğo byĺ Polakiem. Dlaczego zawsze powtarza siň polska gehenna? 

 

W tym czasie wywieziono cağe rodziny wojskowych, policjant·w, leŜnik·w, ksiňŨy, wyŨszych 

urzňdnik·w paŒstwowych a przede wszystkim wğaŜcicieli dwor·w, w majŃtk·w, W tym 

okresie wywieziono mojŃ ciociň kt·rej mŃŨ byğ policjantem w Koğkach. Wywieziono cağŃ 

rodzinň KraŜnickich za to tylko, Ũe byli Polakami i potrafili prowadziĺ lepiej swojŃ 

gospodarkň, a to byğo zawiŜciŃ okolicznych chğop·w. 

 

Wywieziono mojŃ najukochaŒszŃ przyjaci·ğkň Halň BaczyŒskŃ wraz z siostrŃ WandŃ.  

Z Ğucka paŒstwo BaczyŒscy wyjechali do Krakowa. W 1937 roku ojciec Stanisğaw BaczyŒski 

byğ dyrektorem Banku Polskiego. Bogaci, kulturalni, c·rki swoje wychowywali bardzo 

skromnie. Dziewczyny byğy bardzo uzdolnione i plastycznie i muzycznie. W 1939 we dwie  

w czasie wakacji podjňty wňdr·wkŃ turystycznŃ od Krakowa do Delatyna. Wojna zastağa  

je w Delatynie, a wiňc na ziemiach zajňtych przez Sowiet·w. Zgğosiğy siň na tak zwanŃ 

komisjň, kt·ra rejestrowağa Polak·w z zachodnich czňŜci Polski, a kt·rych los wojenny 

zapňdziğ na Kresy Wschodnie. Miano im zorganizowaĺ powr·t. Owszem, zorganizowali 

pociŃgi z bydlňcymi wagonami i powieŦli..., ale na wsch·d, na Syberiň. Hala z Wanda miağy 
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tylko ekwipunek letniego ubrania. PowieŦli je do Nowosybirska, w 60 stopniowy mr·z. 

Zatrudnili, przy wydostawaniu, bo nie moŨna tego nazwaĺ wykopkami, burak·w pastewnych 

z zamarzniňtej do gğňbi ziemi. 

 

Otrzymywağam listy, zorganizowağam wŜr·d dawnych znajomych i koleŨanek zbi·rkň. 

Skromne to byğy paczki - makaron na ciňŨko zdobytych jajkach, kasza, wňdzona sğonina. TakŃ 

paczkň moŨna byğo wystaĺ tylko raz w miesiŃcu. WysyğağyŜmy czňŜciej na nazwiska coraz to 

inne. Hala kiedyŜ napisağa (listy szğy bardzo dğugo), aŨeby juŨ nic nie wysyğaĺ bo paczki sŃ 

plŃdrowane, a na miejsce skradzionych rzeczy ğadowane sŃ kamienie. Ich malarskie zdolnoŜci 

pozwoliğy na polepszenie warunk·w, Zatrudnione zostağy przy malowaniu olbrzymich 

rozmiar·w portret·w Stalina i innych czğonk·w wğadzy. Po zakoŒczeniu wojny dowiedziağam 

siň od rodzic·w mojej przyjaci·ğki, oczekujŃcych w Krakowie, Ũe udağo im siň przeŨyĺ zsyğkň 

i wraz z ArmiŃ Andersa byğy w Iraku. Wanda dostağa siň przez Wğochy do Anglii, gdzie 

chciağa sprowadziĺ swoich starych rodzic·w, a moja Hala niestety zginňğa tragicznie i jest 

pochowana w Kirkuku w Iraku. 

 

Linie kolejowe zajňte byğy pociŃgami zsyğkowymi. W Ğucku zaczňto wydawaĺ paszporty, 

kt·re umoŨliwiağy zameldowanie w mieŜcie i podjňcie ewentualnej pracy. Nam paszport·w 

nie wydano - zaliczono nas do grupy, kt·rŃ w nastňpnej kolejnoŜci naleŨy wywieŜĺ na Sybir. 

MieliŜmy opuŜciĺ miasto w przeciŃgu dw·ch tygodni. Gdzie mieliŜmy siň udaĺ, przecieŨ 

nikogo bliskiego nie mieliŜmy w pobliŨu Ğucka? 

 

Siostra z bratowŃ byty zarejestrowane w Inspektoracie OŜwiaty jako nauczycielki. Na tej 

podstawie przydzielono im prowadzenie szkoğy w odlegğej o 25 km wsi IwaŒczyce Stare.  

Z domu nie mogliŜmy zabraĺ Ũadnych mebli, pr·cz ğ·Ũek ( trzech). StrasznŃ zbrodniŃ wobec 

wielkiego ZwiŃzku Radzieckiego okazağo siň posiadanie w rodzinie dw·ch syn·w oficer·w. 

MyŜlň, Ũe chcieli jak najszybciej wywğaszczyĺ nas z domu. W Inspektoracie OŜwiaty 

zapewniono furmanki do naszej przeprowadzki. PoŨegnağyŜmy siň z ukochanym domem. 

Pomimo tak ciňŨkiego doŜwiadczenia Mamusia byğa z nas najdzielniejsza. 

 

W IwaŒczycach szkoğa mieŜciğa siň w obszernej chağupie. Po jednej stronie byğa wielka izba 

przeznaczona na klasň, a po drugiej stronie oddzielona sieniŃ, byğa druga izba i mağa 

kuchenka, to miağo byĺ nasze mieszkanie. ZamieszkaliŜmy: stara 80-letnia babcia, Mamusia, 

TatuŜ, siostra, bratowa i ja. TatuŜ zrobiğ dwie prycze, sienniki ze sğomy i jakoŜ siň Ũyğo. 

Okolica byğa piňkna, wieŜ chutorowa. Naprzeciw szkoğy cerkiew drewniana, a budynek stal 

na rozdroŨu. W jednym kierunku przez groblň jechağo siň do Ğucka, w drugim kierunku  

do Torczyna, w trzecim na Kowel. 

 

Siostra i bratowa uczyğy w jednej sali cztery oddziağy. Warunki gorzej niŨ prymitywne. 

Dzieciaki byğy sympatyczne i bardzo przychylnie nastawione do nowych nauczycielek. 

Mamusia z babciŃ gotowağy, ale po pewnym czasie, gdy juŨ zostağy nawiŃzane znajomoŜci  

ze wsiŃ, Mamusia coraz wiňcej czasu poŜwiňcağa szyciu dla kobiet. One rewanŨowağy siň 

ŨywnoŜciŃ. W mieŜcie TatuŜ byğ gğ·wnym zaopatrzeniowcem z racji swojej pracy. Tu na wsi 

Mamusia konkretnie zarabiağa. Siostra z bratowŃ pracowağy, ale tylko za karbowaŒce - takie 

pieniŃdze kt·re nie miağy wartoŜci poza moŨliwoŜciŃ kupienia za nie nafty, soli, czasem 

farbowanych cukierk·w. Ja pomagağam w prowadzeniu kuchni, a poza tym byğam wolna.  

Z tej wolnoŜci korzystağam na sw·j spos·b. A wiňc poznawağam przyrodň, ludzi i zwyczaje 

tego Ŝrodowiska. MğodzieŨ tej wioski byğa mağo zainteresowana mnŃ. Nie miağam kğopot·w  

z nawiŃzywaniem znajomoŜci, przecieŨ spňdzajŃc kaŨdego roku wakacje na tych wsiach,  

z przewaŨajŃcŃ iloŜciŃ ludnoŜci ukraiŒskiej, znağam ich jňzyk, znağam doŜĺ duŨo piosenek, 

znağam r·wnieŨ wiersze Szewczenki (to juŨ z Gimnazjum, w kt·rym miağyŜmy dwie godziny 

tygodniowo lekcji jňzyka ukraiŒskiego). Chodziğam z nimi do cerkwi dla piňkna ich pieŜni, 

chodziğam do dom·w na darcie pierza. To byğ cağy rytuağ. Darto pierze wieczorami jesieniŃ 
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zbierajŃc siň kolejno w domach, gdzie byğy mğode dziewczyny. KaŨda przed sobŃ. miağa cağŃ 

g·rň pierza na wsp·lnym stole i darğa je na drobne kawağeczki, rzucajŃc do swoich koszy. 

Rozmawiağo siň, m·wiono r·Ũne dowcipy. Ale najwaŨniejszym momentem w tej ceremonii 

byğo przyjŜcie chğopak·w. Oni oczywiŜcie nie do roboty przyszli, lecz dla zabawy,  

dla towarzyskiego spňdzenia czasu. Teraz to juŨ byğo gwarno i wesoğo. Starzy tj. rodzice 

dziewczyny u kt·rej siň zbierano, wychodzili po jakimŜ czasie do drugiej izby.  

 

Szli spaĺ, bo darcie przeciŃgağo siň do p·Ŧna, a mğodzieŨ Ũartowağa i Ŝpiewağa Ŝciszonym 

gğosem, Ŝciszonym nie dlatego, aby nikogo nie budziĺ, lecz aby przy gromkim Ŝpiewie pierze 

nie fruwağo dookoğa. 

 

TňskniŃc za koleŨankami i znajomymi czňsto jeŦdziğam do Ğucka, korzystajŃc z okazji,  

gdy ktoŜ ze wsi jechağ do miasta. Chciağam chociaŨ popatrzeĺ na nasz dom. Nocowağam  

u sŃsiad·w. 

 

Narzeczona mojego brata Ğucka wraz ze swojŃ przyjaci·ğkŃ (przed wojnŃ byğa dyrektorkŃ 

Gimnazjum Krawieckiego), zaczňğy pracowaĺ w Sp·ğdzielni artyst·w plastyk·w, PoniewaŨ 

wiedziağy, Ũe r·wnieŨ miağam te zdolnoŜci, zawiadomiğy mnie, Ũe sŃ organizowane kursy  

dla artyst·w samouk·w. Kurs byğ organizowany przez plastycznŃ uczelniň z Kijowa. Miağo to 

byĺ wyğanianie talent·w. Zgğosiğam siň wiňc, zostağam przyjňta. W ramach kursu zapewniano 

zakwaterowanie z wyŨywieniem. Z wyŨywienia korzystağam, dostawaliŜmy talony do jakiejŜ 

jadalni. Spağam zaŜ u znajomych. Nauczycielem byğ Iwan Dartisenko, plastyk z Kijowa. 

Bardzo kulturalny i szalenie przystojny pan, jakŨe inny od tych NKWD-zist·w.  

Ze zdziwieniem spostrzegğam, Ũe wŜr·d znienawidzonych zaborc·w sŃ ludzie delikatni  

i wraŨliwi. Bardzo mile wspominam zajňcia; rysowanie modelu, portret i scenň na jakiŜ temat 

olejny.  

 

Denisenko byğ zdziwiony moimi umiejňtnoŜciami, (choĺ nie uczyğam siň w Gimnazjum 

rysunku, a uczňszczağam na Ŝpiew i muzykň.), ale po prostu miağam zdolnoŜci rodzinne. 

Potem byğa wystawa, i ci najlepsi byli dopuszczeni do studiowania zaocznie w Akademii  

w Kijowie. Konkurencji wielkiej nie miağam, bo uczestnikami kursu byli wğaŜciwie ludzie bez 

talentu, raczej tacy, kt·rym najlepiej wychodziğy szyldy. A wiňc stağam siň studentem 

Akademii Sztuk Piňknych. Kurs siň skoŒczyğ. Raz na miesiŃc przysyğano mi z Kijowa temat 

do rysowania, nastňpnie odsyğağam swoja pracň do oceny itp. Ten okres zaliczam  

do przyjemnych w tym nieprzyjemnym czasie. 

 

KiedyŜ pojechağam do Ğucka. Miağam zostaĺ tam kilka dni, ale moja sŃsiadka odm·wiğa  

mi przenocowania. Po prostu wyszğo zarzŃdzenie, Ũe na terenie miasta nie wolno przebywaĺ 

nocŃ ludziom niezameldowanym, bez paszportu.  JeŨeli kogoŜ takiego zğapiŃ bňdzie karany 

ten bez paszportu i ten, kto u kogo przenocowağ. JuŨ kilkakrotnie takie obğawy robiono i przy 

tej okazji wielu aresztowano. Poszğam wiňc do narzeczonej mojego brata, lecz tu juŨ nastŃpiğa 

tragedia.  

 

WğaŜnie w przeddzieŒ Lila powr·ciğa z przesğuchaŒ w NKWD, kt·re trağy kilka dni i nocy,  

Byğa pobita i zmaltretowana. Tu mi teŨ odm·wiono noclegu, bo to i dla mnie miağoby fatalne 

skutki. Byğa zima. Bardzo duŨo Ŝniegu. WoğyŒskie zimy byğy mroŦne i ŜnieŨne. Byğo juŨ  

po zachodzie sğoŒca, zaraz bňdzie zmrok... Przyszğo mi na myŜl, Ũe moŨe jeszcze w zajeŦdzie 

Ũydowskim, w kt·rym zatrzymywali siň chğopi wraz ze swymi furmankami, bňdzie ktoŜ 

znajomy ze wsi IwaŒczyce. Niestety, nie byğo nikogo. Nie miağam innego wyjŜcia.  

 

Wyszğam za miasto na drogň do IwaŒczyc. Przy tym trakcie nie byğo zabudowaŒ, pola 

szeroko rozprzestrzeniağy siň, aŨ po ciemniejŃce z dala pasmo lasu. Szlam koleinami 

wyjeŨdŨonymi przez sanie. Oblana byğam potem, grzňzğam w Ŝniegu. śpieszyğam siň,  
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a do domu tak bardzo daleko. Zrobiğo siň ciemno zupeğnie. Granatowe niebo odcinağo siň od 

bieli Ŝniegu. Straciğam poczucie czasu. Szğam jak automat. Zmňczenie i p·Ŧna pora, a poza 

tym, strach, wprowadziğo mnie w stan odrňtwienia-p·ğsnu. Po lewej stronie drogi, ale doŜĺ 

daleko od niej, znajdowağo siň samotne, wielkie gospodarstwo, otoczone wysokim pğotem. 

 

Przypomniağam sobie, Ũe jadŃc kilkakrotnie z naszymi wozakami opowiadali, Ũe gospodarz 

tego zabudowania dla bezpieczeŒstwa trzyma cağŃ zgrajň bardzo zğych ps·w. WğaŜciwie nikt 

nie chce odwiedzaĺ   tego  domostwa,  I  wğaŜnie,  gdy zbliŨağam  siň  widzŃc  zarys  domu, 

usğyszağam ujadanie ps·w. Na jasnej pğachcie p·ğ ukazağy siň, oderwane od domostwa, psy.   

Cağa  wataha.  PrzecieŨ mnie  rozszarpiŃ,  gdy dopadnŃ na drodze.  ŧadnego schronienia,   

co  robiĺ?  MoŨe  poğoŨyĺ   siň  w  bezruchu...   i   wğaŜciwie  straciğam przytomnoŜĺ, 

osunňğam siň na Ŝnieg. Nagle usğyszağam gğos ĂPanienko, obudŦcie siň, trzeba uciekaĺ a te 

sobaki nas zagryzŃ". Byğ to chğop z naszej wsi, ojciec dziewczynki, kt·rŃ malowağam. Pom·gğ 

mi wsiŃŜĺ na sanie i ostro ruszyğ do przodu. Psy dobiegağy, starağy siň wdrapaĺ na brzegi 

sanek. BoŨe, jaka byğam szczňŜliwa... DojeŨdŨaliŜmy do lasu, dalej juŨ byğy IwaŒczyce,  

Ta nocna przygoda trwağa do czwartej rano. Rodzina byğa zdumiona tym wszystkim. Bardzo 

dziňkowali mojemu wybawcy. 

 

Znağam we wsi wszystkich. Czasem mğodzieŨ prosiğa, aby siostra jako kierowniczka 

pozwoliğa na urzŃdzenie zabawy w sali szkolnej. Wtedy cağy dom drŨağ w posadach. Bňben, 

skrzypki i harmonia to podstawa wiejskiej kapeli. Nazajutrz sala byğa uprzŃtniňta. MyŜmy 

jednak w takie noce oka nie zmruŨyli. Na jednŃ zabawň chğopcy przyszli do rodzic·w, aby mi 

pozwolili braĺ w niej udziağ. Nie mieliŜmy w tych tragicznych czasach ochoty na zabawy -  

u nas byğa Ũağoba. Jednak bardzo prosili, Ũeby nie odmawiaĺ, bo bňdŃ uwaŨali, ze gardzimy 

nimi (oni sŃ wraŨliwi na tym punkcie, przecieŨ im nie mogğam m·wiĺ o naszej boleŜci).  

Wiňc poszğam. Do ostatnich pot·w taŒczyğam trepaki, kozaki, itp. Byli zdumieni,  

Ũe to potrafiň. Zjednağam sobie ich przyjaŦŒ cağkowicie.  

 

Kilka dni po tej zabawie, nocŃ zostağa urzŃdzona obğawa przez NKWD, aresztowali ponad 60 

os·b. Teraz i UkraiŒcy poznali ğapň komuny, kt·rej bardzo niekt·rzy sprzyjali. Zaczňğy siň 

wňdr·wki do wiňzienia, starania o wypuszczenie, o dostarczenie ŨywnoŜci... nic nie 

pomagağo. W tym czasie r·wnieŨ nasilono aresztowania Polak·w w Ğucku. 

 

Przychodziğa do nas taka nieco starsza kobieta KaŜka. Byğa ona ĂpocztŃ" cağej wsi, znosiğa 

nowinki, w wielkiej tajemnicy przekazywağa to, co uwaŨağa za stosowne. Od niej 

dowiedzieliŜmy siň, Ũe w wiosce sŃ dwa nurty nacjonalistyczne nawzajem siň zwalczajŃce,  

a teraz obydwa te zgrupowania zastağy zdziesiŃtkowane. Sowieci chcieli oczyŜciĺ WoğyŒ z 

jego mieszkaŒc·w i opr·cz  wiňzieŒ zastosowali pob·r do wojska UkraiŒc·w. 

 

Byğa Wielkanoc, pogoda Ŝliczna, sğoneczna. Przyszğa KaŜka ( tak kazağa siň nazywaĺ)  

i w wielkiej tajemnicy spytağa, czy zauwaŨyliŜmy dziŜ rano samoloty jak krŃŨyğy wysoko, 

niewidoczne zupeğnie? To niemieckie samoloty, w nocy teŨ sğychaĺ byğo ich warkot. ĂPani, 

oni zrzucali ulotki, bňdŃ zrzucaĺ spadochroniarzy... Oni przyjdŃ i UkraiŒcom pomogŃ, my 

wiemy bardzo duŨo". - Kasiu, po co nam to m·wisz? Czy siň nie boisz, Ũe moŨemy zdradziĺ? 

- Komu zdradzicie, komunistom? PrzecieŨ ich koniec juŨ bliski. - Nie jesteŜmy pewni, Ũe ich 

koniec jest bliski. TrzymajŃ z Hitlerem, aresztujŃ, wywoŨŃ... JakiŨ ich koniec? Wspomnicie 

moje sğowa! 

 

JednŃ z czňsto nas odwiedzajŃcych byğa siostra mağego ucznia. Chğopak byğ przeŜliczny, miağ 

piňkne czarne oczy, a rzňsy na p·ğ policzk·w. Ona , Marysia teŨ byğa piňkna, smukğa  

i bardziej inteligentna od innych mieszkanek. Czňsto chodziğa bez chustki, co jest rzadkoŜciŃ 

na wsi i wtedy widaĺ byğo jej grube, czarne warkocze, Naprawdň urzekağa urodŃ, a jednak nie 

byğa lubiana we wsi, nie uczestniczyğa w Ũyciu mğodzieŨy, trzymağa siň z dala, jedynie do nas 
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lgnňğa. Zawsze coŜ przynosiğa ze sobŃ; Ŝmietanň, jajka, ŜwieŨo upieczony chleb. DziwiliŜmy 

si, Ũe taka piňkna dziewczyna nie wychodzi za mŃŨ, Kasia zdradziğa czňŜciowo tajemnicň 

Marysi. Ot·Ũ Marysia miağa narzeczonego. Uczony chğopak, chodziğ do Szkoğy Handlowej  

w Ğucku. Za przynaleŨnoŜĺ do wywrotowej organizacji nacjonalistycznej zostağ usuniňty  

ze szkoğy. Byğ sierotŃ, jedynie tu w IwaŒczycach miağ wujka, kt·ry byğ popem. WğaŜnie 

chatka tego popa stağa obok szkoğy w mağym, zaniedbanym ogrodzie. Ale pop uciekğ do innej 

miejscowoŜci, bo miağ zbyt duŨo nieprzyjemnoŜci ze strony policji a w p·Ŧniejszym czasie  

ze strony NKWD. CiŃgle robiono rewizje - poszukiwano narzeczonego Marysi, Witalisa. 

Podobno na kilka dni przed wybuchem wojny Witalis odbywağ kolejnŃ karň w wiňzieniu. 

Wypuszczony zostağ wraz z innymi wiňŦniami przez wğadze. WracajŃc do swojej wsi,  

w pobliŨu niewielkiego lasu zostağ z ukrycia postrzelony. Dostağ kulň w okolicň krzyŨa. 

Znaleziono go rannego, bez moŨliwoŜci poruszania siň. Zwalono go po prostu w chacie 

wujka, kt·ry po udzieleniu pierwszej pomocy wyjechağ. Za przynoszenie ŨywnoŜci  

i udzielanie pomocy Marysiň przepňdzano, obrzucano kamieniami. Dlaczego? Dlatego,  

Ũe Witalis byğ Ăprowodyrem" jednej grupy, druga zaŜ chcŃc co wyeliminowaĺ z gry, 

postrzeliğa go i teraz utrudniali mu powr·t do zdrowia. Czy na doniesienia przeciwnik·w.,  

czy na doniesienia tamtejszych komunist·w do Witalisa przyjeŨdŨağo NKWD. Kilkakrotnie 

zabierali go na przesğuchania do wiňzienia. Wreszcie przywieziono go z powrotem, po wielu 

torturach, do tej opuszczonej chaty stwierdzajŃc, Ũe nie warto siň zajmowaĺ kalekŃ,  

nie zdolnym do chodzenia. Rodzice Marysi nie Ũyczyli sobie takiego ziňcia, wiňc wzbraniano 

jej chodzenia do Witalisa. 

 

Lecz na miğoŜĺ nie ma rady, Witalis w tej chacie ostatnio przebywağ po kryjomu. Nikt ze wsi 

nie wiedziağ gdzie jest, bo nie wiedziano czy znowu nie przebywa w wiňzieniu. Nie zapalağo 

siň tam nigdy Ŝwiatğo i nie uchodziğ z komina dym. Okna byğy przez popa zabite deskami. 

MyŜleliŜmy, i wszyscy, kt·rzy starali siň Ŝledziĺ Marysiň, Ũe ona do nas przychodzi. ByliŜmy 

przez niŃ odwiedzani mimochodem, po kryjomu zakradağa siň do opuszczonej chaty,  

z ŨywnoŜciŃ i wiadomoŜciami dla Witalisa. Pewnego razu Marysia przyznağa siň, Ũe pomaga 

Witalisowi, lecz nie zdradzağa miejsca jego pobytu. Teraz, gdy juŨ od niej dowiedzieliŜmy siň 

o jego losach, Marysia prosiğa mnie o poŨyczenie ksiŃŨek polskich, wszystko jedno jakich,  

dla Witalisa, bo on z nud·w bardzo cierpi. Rodzice Marysi wreszcie pozwolili na Ŝlub.  

Ze wzglňdu na jego kalectwo odbyğ siň on w domu Marysi. Przed domem ustawiono ğ·Ũko,  

na kt·rym siedziağ Witalis, Marysia stağa obok niego. Byğa tylko rodzina i pop w ten spos·b 

udzielağ sakramentu mağŨeŒstwa. Wiňc od tego czasu Witalik juŨ oficjalnie zamieszkağ  

u Marysi. Po tygodniu od Ŝlubu Marysia zaprosiğa mnie do siebie m·wiŃc, Ũe teraz Witalik 

chce mnie poznaĺ. Nazajutrz wybrağam siň do niej. Szlam na przeğaj przez pola, byğ kwiecieŒ 

1941 roku. Marysia wyszğa po mnie do furtki. WprowadzajŃc mnie do sieni powiedziağa,  

Ũe ona teraz przygotuje coŜ w kuchni do jedzenia, a ja mam iŜĺ do ich pokoju. Zastukağam  

i weszğam. Bardzo byğam ciekawa jak wyglŃda mŃŨ Marysi. JakieŨ byğo moje zdumienie,  

gdy zobaczyğam stojŃcego przy oknie Witalisa. Zupeğnie pewnym krokiem podszedğ do mnie, 

aby mnie powitaĺ. Ja tylko prawie krzyknňğam: ĂTo ty chodzisz?"- ĂTak jak widzisz". Witali, 

czy nie boisz siň, Ũe mogň ciň zdradziĺ? 

 

O, nie ma obawy. Ja ciň znam od chwili, gdy do naszej wsi przybyğaŜ z rodzinŃ. Wiele o was 

mi m·wiono, jesteŜcie dobrymi ludŦmi i dlatego ja chciağem ciň poznaĺ, muszň ci coŜ 

pokazaĺ i powiedzieĺ. 

 

Zanim bňdziesz mi coŜ pokazywağ, proszň ciň powiedz jak wytrzymağeŜ dochodzenia  

w NKWD, jak utrzymağeŜ w tajemnicy sw·j pobyt w tej chağupie nieopalanej i w ciŃgğym 

napiňciu, Marysia duŨo mi o tym m·wiğa. 

 

O, ja jestem twardy, zbyt duŨo miağem wrog·w wŜr·d obcych i wŜr·d swoich, popatrz ja tu 

mam takie spodnie uszyte ze sk·ry, wğosem do Ŝrodka, kt·re pozwalağyby przetrwaĺ spanie  
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na betonie. Ja jestem zawziňty, przeszedğem badanie lekarskie w wiňzieniu, gdzie mnie kğuto 

szpilkami sprawdzajŃc, czy naprawdň nie mam czucia w nogach. Przeszedğem wiele,  

ale zmierzam ku lepszemu...Witalis byğ piňknym mňŨczyznŃ, blondyn o zielonych bystrych 

oczach. Tworzyli z MarysiŃ ŜlicznŃ parň. Marysia przyszğa do nas zadowolona  

z niespodzianki. Witalis poprosiğ jŃ. aby przyniosğa to coŜ, co jest schowane... Po dğuŨszej 

chwili podağa mu doŜĺ duŨych rozmiar·w rulon. ZaczŃğ rozwijaĺ, byğy to odezwy, plakaty  

i Ăbibuğa" czyli r·Ũnego rodzaju instrukcje i polecenia w jňzyku ukraiŒskim. Ă Po ukraiŒsku 

umiesz czytaĺ, jak coŜ bňdzie niejasne, to ci przetğumaczň.1'. Zamarğam z wraŨenia: ĂSmert 

lacham, Ũidowskoj komuni i wsim...i tak dalejò. ĂWolna samostijna Ukraina wyda wszystkim 

narodom wojnň..." i tu nastňpowağo wyliczenie wedğug alfabetu, zaczynajŃc od Ameryki.  

ĂDla ŧyd·w i Polak·w nie ma miejsca na Ukrainie". ĂTu nie pozostanie ani starzec ani 

dziecko tej narodowoŜci, Polak·w przepňdzimy bez Ũadnej litoŜci", ĂUkraina tylko dla 

UkraiŒc·w", ĂNasi wypr·bowani przyjaciele Niemcy pomogŃ nam w walce o naszŃ 

ojczyznňò. 

 

Nie mogğam czytaĺ, byğam wzburzona. Wilalik, my przecieŨ mamy wsp·lnych wrog·w, 

powinniŜmy byĺ razem, czy ty nie wiesz, co Niemcy robiŃ z podbitymi paŒstwami ty nie 

wiesz jak oni niszczŃ ludzi?  A Witalis chğodno odpowiedziağ: 

- Razem to my juŨ byliŜmy i na Polak·w nie bňdziemy liczyĺ, wy stŃd musicie odejŜĺ! 

OdejŜĺ ? PrzecieŨ to moja ojczyzna, ja tak kocham WoğyŒ... 

 

Tak, WoğyŒ to teŨ moja ojczyzna. My tu jesteŜmy korzeniami tej ziemi, to nasza ziemia. I nie 

m·w, Ũe Ukrainy nie byğo, Ukraina bňdzie. Dlaczego powiem dlaczego ci o tym m·wiŃ  

i pokazujň takie tajne rzeczy. My jesteŜmy zorganizowani. Ja przecieŨ bňdŃc w ukryciu 

kierowağem moim odcinkiem, ja mam swoich ludzi. To nie jest zabawa. M·wiň ci o tym, 

abyŜcie wiedzŃc, mogli siň przygotowaĺ do opuszczenia Ukrainy. Potem, gdy siň juŨ zacznie, 

bňdzie za p·Ŧno. Uwierz mi. Ja szanujň ciebie i twojŃ rodzinň, widziağem jak ty z naszymi 

ludŦmi Ũyjesz w przyjaŦni, dlatego zdradzam ci to, czego nawet UkraiŒcy nie wiedzŃ. 

 

 -Witalik, ja rozumiem, Ŧe chcecie mieĺ swojŃ ojczyznň, ale w kaŨdym kraju ŨyjŃ r·Ũni ludzie, 

r·Ũne narodowoŜci. Tylu twoich i tylu moich wywieziono na Syberiň. Za Bugiem trwa 

niemiecki terror, jak moŨna im wierzyĺ. 

 

Witalik starağ siň jednak w doŜĺ delikatny spos·b zapoznaĺ mnie z przyszğoŜciŃ, rysujŃcŃ siň 

przed narodem ukraiŒskim. Gdyby nie te odezwy i ulotki, podsycajŃce do jawnej zbrodni,  

nie uwierzyğabym sğowom. Jeszcze raz zapewniğ mnie, Ũe majŃc takiego sprzymierzeŒca jak 

Niemcy na pewno dojdŃ do swego. Witalik powiedziağ, Ũe przecieŨ oni wsp·ğpracujŃ  

od pierwszego dnia wojny z Niemcami, Ũe jeszcze przed wojnŃ dziağacze ich szkoleni byli  

w Niemczech, RozeszliŜmy siň bez osobistej urazy, ja przygnňbiona, a on peğen wiary. 

 

I oto nastŃpiğ czerwiec. Na odlegğych szosach sğychaĺ byğo wielki szum, a w g·rze latağy 

ciňŨkie, niezdarne sowieckie samoloty, kt·re nazywano czasami Ătrumnami". Sowieckie 

wojska, czoğgi i artyleria pňdziğy raz na zach·d, to znowu na wsch·d. Na szosach robiğy siň 

zatory. Ludzie przynosili coraz to nowe, zadziwiajŃce wiadomoŜci. Ze wszystkich trzech szos 

ze strony Torczyna - czyli Wğodzimierza, ze strony Kowla i ze strony Ğucka pňdzili  

w bezwğadzie Rosjanie i cağy ten zamňt skoncentrowağ masň wojska wğaŜnie w naszej wsi. 

Zaczňğo siň ostrzeliwanie armatnie i zaczňty krŃŨyĺ niemieckie samoloty, Na nasze podw·rko 

przybiegli chğopi z ğopatami i zaczňli rozkopywaĺ zaroŜniňty krzakami pag·rek. Okazağo siň, 

Ũe jest tam wejŜcie do starych loch·w, ciŃgnŃcych siň pod stawem na wyspň, na kt·rej 

znajdowağy siň ruiny dawnego zamku. Chğopi odkopywali te lochy, aby moŨna byğo schroniĺ 

siň; przed kulami i odğamkami. Byğo coraz gorňcej, do schronu weszğo juŨ bardzo duŨo ludzi. 

Weszğa teŨ i nasza rodzina; przycupnňliŜmy pod murem, jednak blisko wylotu, bo gğňbia 

ciemnego lochu nas przeraŨağa. KtoŜ znowu przybiegğ z wiadomoŜciŃ, Ũe nad lochem 
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usytuowağa siň ruska artyleria przeciwlotnicza. No to teraz Niemcy prawdopodobnie wğaŜnie 

tu skierujŃ bomby...  

 

NastŃpiğa cisza. Obserwatorzy przy wejŜciu zauwaŨyli, Ũe dziağa przeciwlotnicze zostağy 

przeniesione dalej. Oczekiwanie... Nagle padğ rozkaz: wychodziĺ natychmiast z lochu i oddaĺ 

broŒ! Kobiety zaczňğy woğaĺ, Ũe tu nie ma Ũadnej broni, my siň chronimy przed kulami. 

Rozkaz byğ twardy. O ile za piňĺ minut nie wyjdziemy oni wrzucŃ do lochu granaty, bo nie 

wierzŃ, Ŧe tam jest tylko ludnoŜĺ cywilna. Chğopi zaczňli powoli zbieraĺ siň do wychodzenia. 

Zobaczyli jak ta grupa NKWD-zist·w (poznali ich po mundurach) uciekağa w popğochu przez 

ğany Ũyta. Nie zdŃŨyli nas uŜmierciĺ, a to byğo ich zasadŃ w odwrocie niszczyĺ wszystko  

a przewaŨnie ludnoŜĺ. PrzecieŨ w wiňzieniu w Ğucku na p·ğ godziny przed ucieczkŃ 

wystrzelali okoğo trzech tysiňcy ludzi. 

 

I znowu zrobiğa siň cisza. Na drogach pozostağ wojenny sprzňt. ŧoğnierzy Czerwonej Armii 

nie byğo widaĺ,.. Siedziağam przytulona do Mamusi w tym lochu i w oczekiwaniu  

na najgorsze znowu omdlağam. Z lochu juŨ wszyscy powychodzili. Mamusia nie chciağa siň 

ruszyĺ, aby mnie nie budziĺ, myŜlağa, Ũe Ŝpiň. Wreszcie ocknňğam siň na gğoŜny krzyk: Hurra! 

Niemcy juŨ sŃ!  Faktycznie, zanim wyszğam na podw·rko niemieccy Ũoğnierze juŨ szykowali 

kuchnie polowe, sami zdejmowali mundury i myli siň noszŃc wodň z pobliskiej studni. Ludzie 

otoczyli ich z zaciekawieniem, nie mogli siň z nimi porozumieĺ, wiňc starağam siň byĺ ich 

tğumaczem. Niemcy byli bardzo przychylnie nastawieni do ludnoŜci ukraiŒskiej.  

Nie przeszkadzağo im to w robieniu fotografii przy okazji rozdawania dziewczňtom zğotych 

pierŜcionk·w, Ŝmiali siŃ widzŃc wielkŃ radoŜĺ dziewczyn. A przecieŨ byğo to oszustwo: 

pierŜcionki nie byğy prawdziwe. Byğ to rodzaj spinaczy do rulon·w. 

 

Po przepňdzeniu Sowiet·w przewaliğa siň armia niemiecka na wsch·d. ZaczňliŜmy myŜleĺ  

o powrocie do naszego domu. TatuŜ z siostrŃ wyruszyli zbadaĺ sytuacjň. W Ğucku 

nastňpowağy nowe porzŃdki; dom nasz stağ opr·Ũniony, doglŃdali go sŃsiedzi. Nowo wybrany 

soğtys przyszedğ do nas, aby nam podziňkowaĺ i powiedzieĺ. Ũe nie bňdzie juŨ uczyĺ polska 

nauczycielka ukraiŒskich dzieci, i Ũe oni dadzŃ nam dwa wozy na zağadowanie naszych 

rzeczy i odwiozŃ do Ğucka. Faktycznie za dwa dni nas odwieŦli i zaopatrzyli na drogň  

w prowiant. 

 

W Ğucku znowu aresztowania, teraz dokonywane przez Niemc·w przy pomocy UkraiŒc·w. 

Na usilne proŜby UkraiŒc·w Niemcy wyznaczyli termin powoğania Ăsamostijnej" ukraiŒskiej 

wğadzy. UkraiŒcy mieli zaplanowane obsadzenie wszystkich stanowisk swoimi. I znowu 

zadziwiliŜmy siň, gdy odwiedziğa nas w naszym domu Marysia Rachwalska, ubrana  

Ăpo miejsku". Pochwaliğa siň, Ũe ma piňkne, poŨydowskie, trzypokojowe mieszkanie. JuŨ siň 

urzŃdzili, Wita]ik jest na wysokim stanowisku komisarza Ŝledczego ( nie pamiňtam dokğadnie 

prawidğowej nazwy). Prosiğa bardzo, aby ich odwiedziĺ. 

 

Po pierwszych poczynaniach ukraiŒskiej wğadzy nie miağam ochoty utrzymywaĺ  tych   

stosunk·w.   Nie  poszğam.   Wğadza  trwağa  do  czasu   ucieczki powoğanej przez Niemc·w 

ŧandarmerii UkraiŒskiej. Niemcy nie wywiŃzali siň ze swoich zobowiŃzaŒ wzglňdem 

UkraiŒc·w, a UkraiŒcy sprzeniewierzyli siň Niemcom, Pewnej nocy Niemcy zaaresztowali 

cağŃ ukraiŒskŃ wğadzň. Witalik znowu poszedğ Ăw podpille" to znaczy w las. Marysia wr·ciğa 

na wieŜ. Witalikowi udağo siň uciec przez okno w ostatniej chwili. 

 

ZIMA 1941 ROKU 

 

W domu coraz biedniej, wyczerpağy siň wszystkie zapasy produkt·w ŨywnoŜciowych. 

SkoŒczyğy siň r·wnieŨ przeŜcieradğa i odzieŨ, kt·re zamieniağyŜmy na rynku, zwanym 

ĂtoğkuczkŃ", na trochň kartofli lub ziarna. Aby uzyskaĺ mŃkň na ugotowanie klusek 
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ĂoŜcistychò trzeba byğo mleĺ ziarno w rňcznym mğynku do kawy, proszŃc Boga, aby siň nie 

zepsuğ. Pracy w mieŜcie nie byğo dla Polak·w. 

 

W Arbeitsamcie czasem proponowano dla dziewczŃt prace w stoğ·wkach niemieckich albo 

prace pokoj·wki, r·wnieŨ u niemieckich oficer·w. ŧadna szanujŃca siň polska dziewczyna 

takiej pracy nie podejmowağa. SzukağyŜmy zatrudnienia w ogrodnictwie, lecz bezskutecznie. 

Okoliczni chğopi nie zasilali miasta w ŨywnoŜĺ. Na kartki moŨna byğo dostaĺ tylko chleb 

jňczmienno-kasztanowy, z kt·rego do jedzenia nadawağa siň jedynie sk·rka, bo cağe wnňtrze 

byğo gorzkie i kleiste. Pracowağ tylko TatuŜ i to dorywczo. Byğ zdunem i za naprawň pieca teŨ 

otrzymywağ zapğatň w naturze. Na naszŃ piňcioosobowŃ rodzinň byğo to naprawdň minimum. 

PozbyliŜmy siň kanapy, za kt·rŃ Mamusia dostağa kozň. To coŜ konkretnego. 

 

Mieszkania nie mieliŜmy czym opalaĺ, w sypialni okna byğy zasğoniňte workami ze sğomŃ  

i kocami, kilimy nad ğ·Ũkami przyczepione byğy szronem do Ŝciany. Spağo siň w ubraniach. 

Jedynie w kuchni rozpalağo siň tak zwanŃ Ăkozňò gotujŃc na niej i ogrzewajŃc siň. Zdobyta 

cudem samor·bka - karbid·wka sğabym blaskiem oŜwietlağa nasze smutne wieczory. 

UkraiŒcy panoszyli siň coraz bardziej. Robili donosy na Polak·w. MğodzieŨy mňskiej prawie 

nie widziağo siň na ulicach. 

 

W taki zimowy dzieŒ przyszğa do mnie Stasia KrawczyŒska, moja koleŨanka gimnazjalna,  

z propozycjŃ pracy w nowo powstajŃcym zakğadzie niemieckim w kt·rym ona jest juŨ  

od dw·ch dni zatrudniona w ksiňgowoŜci. SŃ dwa wakaty w dziale technicznym: kreŜlarki  

i maszynistki. Powinnam siň zgğosiĺ nazajutrz. Poszğam pod wskazany adres. Trafiğam  

na przerwň obiadowŃ. W korytarzu tyğo niesamowicie gorŃco. O, jakŨe pragnňğam byĺ w tym 

cieple jak najdğuŨej. Czy uda mi siň tu dostaĺ do pracy? Sğyszň kroki. Wchodzi mğody 

Niemiec w bardzo silnych okularach, kieruje swe kroki do drzwi pokoju technicznego. Idň  

za nim - Zdziwiony lustruje mnie wzrokiem i pyta: 

- O co chodzi? 

- Ja w sprawie pracy, miağam siň tu dzisiaj zgğosiĺ. 

- Tak, potrzebne sŃ dwie osoby do pracy, ale my dzieci nie przyjmujemy. NieudolnŃ 

niemczyznŃ zaczňğam mu tğumaczyĺ, Ũe przecieŨ mam 20 lat, a tu sŃ moje Ŝwiadectwa 

szkolne, metryka ...Niemiec uŜmiechnŃğ siň drwiŃco i powiedziağ: 

- PrzecieŨ u Polak·w wszystkie dokumenty sŃ fağszywe, przecieŨ kaŨdy z was to partyzant.  

I ja siň uŜmiechnňğam z satysfakcjŃ, Ũe Niemcy jednak nas siň bojŃ. 

-  Ale ja naprawdň mam 20 lat i skoŒczyğam gimnazjum, pani Stasia jest ode mnie p·ğtora 

roku mğodsza, 

-  O, pani Stasia to kobieta - tu zrobiğ ruch rňkŃ zakreŜlajŃcy obfitoŜĺ ksztağt·w - a ty panienka 

jesteŜ dziecko. 

 

Niemiec m·wiğ czňŜciowo po niemiecku, a czňŜciowo po polsku, gwarowo. P·Ŧniej 

dowiedziağam siň, Ũe pochodziğ z Raciborza. Nazywağ siň Franciszek Nedoma. Matka jego 

byğa ŜlazaczkŃ, a ojciec miağ czeskie pochodzenie. SpuŜciğam gğowň, nie bňdň prosiĺ. 

Aufwiedersechen! Skierowağam siň do drzwi. Niemiec zatrzymağ mnie, jakimŜ ludzkim 

uczuciem zabğysğy mu oczy. 

- Na, gut - panienka naprawdň wyglŃda tak dziecinnie. 

 

Faktycznie, m·j wyglŃd myliğ bardzo ludzi, ale zawsze mi to wychodziğo na dobre. 

Franciszek Nedoma zaproponowağ mi do wyboru pracŃ maszynistki albo kreŜlarki. BoŨe, 

przecieŨ ja ani pisaĺ na maszynie nie potrafiň, ani kreŜliĺ. Jasno postawiğam sprawň: ani tego, 

ani tamtego nie umiem. Niemcowi bardzo podobağa siň moja szczeroŜĺ, 

- Ja nauczň, nie ma poŜpiechu, wiňc co panienka wybiera? 
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Chwila namysğu. Wolň byĺ kreŜlarkŃ, bo pewne zdolnoŜci plastyczne posiadam i do tego 

niekonieczna jest biegğa znajomoŜĺ niemieckiego. 

-  Bardzo dobrze, ja sam jestem inŨynierem budowlanym i pewnie nasza wsp·ğpraca uğoŨy 

siň. bardzo dobrze. Byğam zdziwiona takim przyjaznym stosunkiem. 

 

Tak wiňc zostağam zatrudniona w ĂUkraine ï Filmò... w dziale technicznym na stanowisku 

Technische Zeichnerin. Miağam otrzymywaĺ 70 karbowaŒc·w (tymczasowa waluta 

ukraiŒska), 2 kg ryby i 1 litr oleju na miesiŃc. KarbowaŒce nie miağy Ũadnej wartoŜci, liczyğ 

siň najbardziej olej. Zakğad ĂUkraine - Film" miağ za zadanie odbudowanie zniszczonych kin 

na terenie Woğynia i Podola, oraz uruchomienie ich dla wojska. PrzeglŃd taŜm filmowych, 

naprawa, klejenie oraz rozdzielanie film·w na poszczeg·lne miasteczka aŨ na front. 

 

MojŃ pracň rozpoczňğam od obmiaru czňŜciowo zburzonego przez bombň, budynku (dawniej 

jeden z trzech blok·w Banku Rolnego). Nastňpnie robiğam plany pomieszczeŒ dla brygady 

remontujŃcej. Zakğad ciŃgle siň rozbudowywağ i ciŃgle byli przyjmowani nowi ludzie. 

NajczňŜciej dawağyŜmy znaĺ o wolnych miejscach swoim kolegom z gimnazjum. Do naszego 

dziağu Franc Nedoma przyjmowağ bez poŜrednictwa Arbeitsamtu zasiňgajŃc naszej opinii. 

M·wiň naszej, bo do sekretariatu zostağa przyjňta Danka Wasilenko, r·wnieŨ koleŨanka oraz 

Janka Kalinowska. W tym okrutnym czasie w pracy miağyŜmy milŃ atmosferň i bardzo 

dobrego szefa. Wszyscy, pr·cz mnie wychodzili do domu na przerwŃ obiadowŃ. Mieszkağam 

doŜĺ daleko od centrum miasta, a obiadu i tak nie jedliŜmy o tej porze tylko dopiero 

wieczorem. Zostawağam wiňc w biurze. W tym wolnym czasie dla odprňŨenia korzystajŃc  

z brystolu i tuszu rysowağam r·Ũne scenki z Miki Mouse - to tak pasowağo do zakğadu. 

Pewnego razu Franc Nedoma zastağ mnie przy rysowaniu, zgarnŃğ wszystkie rysuneczki  

i wyskoczyğ z nimi z pokoju. Po pewnym czasie przyszedğ z propozycjŃ: mam rysowaĺ jak 

najwiňcej takich scenek na brystolu o wymiarach kart pocztowych;  wszyscy zatrudnieni 

Niemcy bňdŃ je wysyğaĺ do Reichu. 

- A co bňdzie z kreŜlarstwem? 

- Przyjmiemy nowego pracownika. 

 

I odtŃd faktycznie robiğam, co chciağam. Przychodzili pracownicy innych dziağ·w  

z zam·wieniami. Rysowağam wiňc r·Ũne historyjki juŨ nie tylko z Miki Mouse. 

 

Pewnego razu Nedoma wychodzŃc do kasyna na obiad powiedziağ, Ũe prawdopodobnie 

podczas przerwy przyjdzie prosto z pociŃgu nowy pracownik z Berlina na stanowisko 

gğ·wnego ksiňgowego prosi, wiňc abym siň nim zajňğa do czasu powrotu z obiadu. Siedzň 

wiňc sama. Stukanie odrzwi, Woğam Ăproszň". Cisza, nikt nie wchodzi, M·wiň wiňc gğoŜniej. 

UchylajŃ siň wolniutko drzwi, wchodzi szczupğy staruszek, twarz ma ptasiŃ a na cienkim 

nosie bardzo grube okulary. Proszň go by zdjŃğ pğaszcz, usiadğ i chwilň poczekağ - m·wiň to 

przeplatajŃc sğowa niemieckie polskimi. JakieŨ byğo moje zdziwienie i przeraŨenie, gdy 

zobaczyğam, jak ·w Niemiec osunŃğ siň zemdlony tuŨ przy drzwiach. Co mam robiĺ?  

 

W cağym budynku nie byğo nikogo. W kŃcie pokoju stağa otomanka. ZbliŨyğam siň do niego, 

zaczňğam coŜ m·wiĺ, wreszcie wziňğam go pod pachy i zaczňğam ciŃgnŃĺ po ziemi. W koŒcu 

udağo mi siň oprzeĺ go plecami o tň kozetkŃ, Namňczyğam siň, bo choĺ on byğ bardzo 

szczupğy, ja nie byğam zbyt silna. Poszğam do toalety po wodň. Co teraz ï myŜlň - czy mam go 

zlaĺ tŃ wodŃ, czy tylko pokropiĺ? Zaczňğam od kropienia. Niemiec poruszyğ powiekami  

i bğňdnie spojrzağ na mnie. W tej chwili znowu zemdlağ. Ponownie go pokropiğam i gdy tylko 

zobaczyğ mojŃ twarz pochylonŃ nad nim powt·rnie straciğ przytomnoŜĺ. Na szczňŜcie  

w korytarzu dağy siň sğyszeĺ kroki ludzi powracajŃcych z obiadu. Wybiegğam z pokoju  

i poprosiğam Frau Rymer (kierowniczka jednego z dziağ·w). Przybiegğa, zorientowağa siň  

w sytuacji, wezwağa pogotowie. 
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Po dwu tygodniach pan Nedoma zapowiedziağ, Ũe Herr Mitendorff, wğaŜnie ten Niemiec, 

kt·rego cuciğam, dzisiaj przychodzi do naszego dziağu, aby specjalnie ze mnŃ porozmawiaĺ. 

Byğam bardzo zdziwiona, dlaczego ze mnŃ? Co siň stağo? I wğaŜnie wchodzi ·w Niemiec  

w asyŜcie pani Rymer i samego dyrektora. ProszŃ, aby pan Nedoma tğumaczyğ. Herr 

Mitendorff chce mi wyraziĺ podziňkowanie za owo cucenie, poniewaŨ nie spodziewağ siň,  

Ũe z rŃk Potki otrzyma opiekň. Tym bardziej, Ũe w Reichu straszono, Ũe Polacy przy kaŨdej 

okazji wbijajŃ n·Ũ w plecy Niemcom. Stary Niemiec, okoğo 76 lat a moŨe i wiňcej,  

nie nadawağ siň w og·le do pracy i to jeszcze tak daleko od rodziny. Tak wğaŜnie Hitler 

powoğywağ do sğuŨb administracyjnych starc·w, aby mogli zastŃpiĺ mğodszych 

powoğywanych na front. Nasz Nedoma majŃc 34 lata nie byğ powoğywany do sğuŨby 

wojskowej ze wzglňdu na wadň wzroku, gdyby straciğ okulary byğby zupeğnie bezbronny. 

Musiağ wiňc pracowaĺ w sğuŨbach sğuŨŃcych frontowi. Herr Mitendorff podszedğ do mnie  

i poklepujŃc mnie po plecach ze wzruszeniem zaczŃğ siň Ũegnaĺ (byğ odsyğany do Raichu),  

Z kieszeni wyciŃgnŃğ 50 marek i chciağ mi je wrňczyĺ. Marki takie miağy duŨŃ wartoŜĺ, lecz ja 

poczuğam siň dotkniňta tym, Ũe za szklankň wody chcŃ mi pğaciĺ. Kategorycznie odm·wiğam. 

Nedoma prosiğ, abym zrozumiağa jak wielkie znaczenie miağo moje podejŜcie do starego 

Niemca, kt·ry przeraŨony byğ podr·ŨŃ na Wsch·d, drŨağ ze strachu, Ũe polscy partyzanci 

wysadzŃ pociŃg zanim dojedzie do celu. Gdy wreszcie dojechağ zostağ sam na sam z PolkŃ, 

mdlağ po prostu ze strachu. Nie wahağam siň jednak ani chwili, nie chciağam po prostu tych 

niemieckich pieniňdzy za ludzki odruch. Bardzo podziňkowağam panu Mitendorffowi  

i Ũyczyğam mu pomyŜlnej podr·Ũy do mocno bombardowanego Berlina, Tego siň Niemcy  

nie spodziewali. Naprawdň Ăzbaranieli", patrzyli na siebie i nie mogli zrozumieĺ. Herr 

Mitendorff podağ mi rňkň i ze wzruszeniem kiwağ gğowŃ. Gdy wyszli pan Nedoma 

pogratulowağ mi postawy. To mi siň podobağo. 

 

Po dwu miesiŃcach biuro i zakğady techniczne przeniesiono do wyremontowanego gmachu 

(dawniej Banku Rolnego). Administracja rozrastağa siň, Uruchomiono salň kinowŃ. 

WyŜwietlane byğy tam filmy jedynie dla najwyŨszych wğadz miejskich, a wiňc 

Gabietskomisarza, Ũandarmerii, itp. Nam Polakom wstňp byğ wzbroniony. ĂUkraina - Film" 

podlegağ Wydziağowi Propagandy w NSDAP. Filmy wyŜwietlano po godzinach pracy, przy 

zamkniňtej furcie do gmachu. Czňsto nagabywağyŜmy pana Nedomň o te filmy - chciağyŜmy 

dostaĺ siň do kamery projekcyjnej podczas pr·b. Niestety, nie udağo siň. Pan Nedoma wrňcz 

powiedziağ, Ũe filmy sŃ propagandowe, albo bardzo drastyczne z frontu i r·Ũnych akcji.  

Nasz szef nie naleŨağ do partii NSDAP, nie brağ udziağu w ich zebraniach, nie nosiğ 

umundurowania. Zawsze nas przestrzegağ aby jak najmniej chodziĺ po korytarzach, unikaĺ 

wszystkich niezwiŃzanych z naszym dziağem. 

 

Nasz szef zakochağ siň w Dance Wasilenko, swojej sekretarce. Ona oczywiŜcie nie traktowağa 

tego powaŨnie, bo jedynŃ jego zaletŃ byğa dobroĺ, czğowieczeŒstwo a powierzchownoŜĺ 

cağkiem mizerna, no i byğ Niemcem - wrogiem. On swoje uczucia teŨ musiağ ukrywaĺ przed 

swoimi - zakazane byğy wszelkie zbliŨenia... Polki moŨna byğo  gwağciĺ  bezkarnie,   

ale  na  Ũadne  inne  uczucia  nie   pozwalano.  Do  rob·t budowlanych i technicznych 

przywoŨono z getta ŧyd·w. Pewnego razu Franciszek Nedoma przyprowadziğ do naszego 

dziağu ŧyda, przedstawiğ go jako inŨyniera wysokiej klasy, po studiach w Belgii, majŃcego 

rodzinň w naszym Ğucku (obecnie w getcie). Kazağ mi i Jance Kalinowskiej wziŃĺ notatniki  

i taŜmň do obmiaru, razem we czw·rkň udaliŜmy siň do ruin wielkiego bloku. Gdy byliŜmy 

juŨ poza zasiňgiem widocznoŜci z biura, Nedoma prosiğ abyŜmy zajňğy siň panem 

Sternbaumem, kt·ry razem z nami bňdzie robiğ plany. Prosiğ, by byĺ z nim od czasu wyjŜcia  

z pracy, aŨ do czasu gdy bňdzie musiağ wracaĺ z innymi ŧydami do getta. ZawiŃzağa siň 

miňdzy nami przyjaŦŒ.  

 

UbolewağyŜmy nad losem ŧyd·w. Codziennie kaŨda z nas przynosiğa coŜ do jedzenia dla pana 

Sternbauma. DoŨywiağyŜmy go i pilnowağyŜmy, aby zjadağ przy nas, a dla rodziny teŨ 
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robiğyŜmy skğadkň, Przy powrocie do getta robiono im rewizje i nie zawsze udağo siň 

przemyciĺ ŨywnoŜĺ dla rodziny. Biednemu, zastraszonemu czğowiekowi tak trudno byğo 

pom·c. Nedoma czňsto nam towarzyszyğ, bardzo dobrze czuliŜmy siň. razem. Ale Ăidyllaò 

miağa siň ku koŒcowi. 

 

Nedoma pewnego ranka zawoğağ mnie i Dankň do gabinetu, aby powiedzieĺ, Ũe od jutra  

nie bňdŃ juŨ przywoziĺ ŧyd·w z getta, bo getto ma byĺ ostatecznie zlikwidowane. BňdŃ 

przyjeŨdŨaĺ jedynie ŧydzi wyreklamowani, wiňc najlepsi fachowcy, 

 

- Ja Ăwyreklamowağem" pana Sternbauma, ale to przecieŨ na dwa lub trzy tygodnie a potem  

i on bňdzie musiağ zginŃĺ. Wy musicie mu pom·c, przecieŨ macie swoja tajnŃ organizacjň. 

Szkoda takiego czğowieka. Ja wam pomogň, lecz to naprawdň musi byĺ tajemnica, zdajecie 

sobie sprawň z niebezpieczeŒstwa, kt·re i wam i mi grozi. Przechowam go na strychu,  

nad moim pokojem, do czasu zağatwienia dla niego lewych dokument·w. 

 

Niemieccy pracownicy ĂUkraine ï Film, mieszkali na terenie zakğadu, kt·ry byğ otoczony 

wysokim murem i strzeŨony po godzinach urzňdowania przez portiera. MiağyŜmy tak wielkie 

zaufanie do naszego szefa, Ũe nawet najmniejsza podejrzliwa myŜl nie pojawiğa siň w naszych 

gğowach. Teraz po latach w peğni sobie zdajň sprawň, jakŃ piňknŃ postaciŃ byğ ten niepozorny, 

dobry czğowiek - czğowiek, kt·ry naleŨağ do morderczego narodu. 

 

Do naszego dziağu doszğo dw·ch nowych pracownik·w. Jeden Polak, pan Albin Niziuk, drugi 

Ukrainiec, kt·rego nazwiska niestety nie pamiňtam. Ci nowi technicy wysyğani byli w teren 

wszňdzie tam, gdzie byğy kina. PrzyjeŨdŨali co tydzieŒ, wykaŒczali swoje prace i znowu 

wyjeŨdŨali. Jeszcze przez kilka dni przywoŨono ŧyd·w. Nasz przyjaciel, pan Sternbaum byğ 

zdruzgotany swojŃ tragediŃ. Nie chciağ Ũyĺ, chciağ doğŃczyĺ do rodziny pňdzonej na zagğadň. 

Nie mogğyŜmy znaleŦĺ sğ·w pocieszenia, nadziei. CierpiağyŜmy z nim, a w biurze musiağyŜmy 

graĺ rolň beztroskich, pğochych dziewczŃt, tym bardziej wtedy, gdy ·w Ukrainiec tak mimo 

chodem powiedziağ: ĂNo, to juŨ zrobiliŜmy porzŃdek ŧydami, dalej teŨ bňdziemy robiĺ". 

 

ZaczňğyŜmy staraĺ siň o lewe dokumenty. Burmistrzem miasta byğ Skorobohatow, z jego 

c·rkŃ chodziğyŜmy do gimnazjum. Tamarka - c·rka - byğa bardzo miğa, koleŨeŒska  

i wğaŜciwie nie czuğa satysfakcji z powodu tego, Ũe jej ojciec zrobiğ Ăkarierň" pomagajŃc 

Niemcom. Danka Wasilonko poprzez Tamarkň zdobyğa druki na Ausweis, a nasi ĂspecjaliŜci" 

podziemni zağatwili odpowiednie pieczŃtki (z innych miejscowoŜci), a takŨe jakieŜ przepustki, 

Ŝwiadectwa, itp. Trwağo to dwa tygodnie. W tym czasie pan Sternbaum siedziağ na strychu  

w ciszy, bez ruchu. Nad ranem przychodziğ po niego Franciszek Nedoma, sprowadzağ  

do swojego pokoju. Tu siň goliğ, kŃpağ i jadğ a nastňpnie bezszelestnie wracağ na strych. 

 

Okres dw·ch tygodni trzymağ nas wszystkich w napiňciu. W tej okrutnej wojnie, rozpňtanej 

przez szaleŒca, cicho, w ukryciu biğy serca ludzi dobrej woli. Dokumenty byğy. Nedoma 

zadecydowağ, Ũe Sternbaum wyjdzie z ukrycia o godz. 18:00 w dniu, w kt·rym wyŜwietlany 

byğ film dla elit niemieckich. Doprowadziğ go do bocznej furty, za kt·rŃ czekağa mğodzieŨ  

w sztucznie beztroskim nastroju. Po przejŜciu przez parkan otoczyliŜmy biedaka i przeszliŜmy 

mağŃ uliczkŃ do domu jednego z koleg·w - tu miağ spadzie noc. PrzygotowaliŜmy takie trzy 

etapy, kolejny coraz bardziej wysuniňty do rogatek miasta, w stronŃ szosy na R·wne. OstatniŃ 

noc pan Sternbaum spňdziğ w moim domu. Mieszkağam w dzielnicy willowej, obok 

nieczynnego lotniska. Rano o godz. 8:00 przyszğa Stasia i razem, polami, udaliŜmy siň  

we tr·jkň do szosy r·wieŒskiej. Tu serdecznie poŨegnaliŜmy siň, ŨyczŃc szczňŜcia na dalszŃ 

drogň. ProsiğyŜmy o znak Ũycia. Pan Sternbaum chciağ przekroczyĺ dawnŃ polsko-rosyjskŃ 

granicň i kierowaĺ siň na Rumuniň. Przez nas byğ zaopatrzony w prowiant i pieniŃdze,  

pan Nedoma podarowağ mu maszynkň do golenia. Przez nastňpne dni oczekiwaliŜmy  

na wiadomoŜci. Niestety trwağa cisza. Z terenu powr·ciğ Ukrainiec. Badawczo siň nam 
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przyglŃdağ, byğ jakiŜ podniecony. Stağam przy rysownicy, stanŃğ za mnŃ diabelskim szeptem 

powiedziağ: ĂWasz Stembaum gryzie juŨ ziemiň, po nitce do kğňbka dojdziemy, kto w jego 

ucieczkň byğ zamieszany". Struchlağam ze strachu, starağam siň udaĺ zdziwienie, Ukrainiec  

z uŜmieszkiem odszedğ. Odczekağam jakiŜ czas, pod pretekstem oddania rysunku 

kierownikowi, weszğam do gabinetu. Powiedziağam wszystko panu Nedomie. 

 

-   A   wiňc   nie   udağo   siň.   Szkoda   czğowieka.   Teraz   muszň   zadbaĺ o nasze 

bezpieczeŒstwo, muszň byĺ szybszy niŨ Ukrainiec. Nie przyznawajcie siň do niczego i 

unikajcie rozm·w z UkraiŒcem. 

 

Nastňpnego dnia Ukrainiec nie przyszedğ do pracy. Nie zjawiğ siň tam juŨ nigdy, Pan Nedoma 

prosiğ, aby o nic nie pytaĺ. 

 

Auta ciňŨarowe naszej firmy kursowağy do wszystkich miast i miasteczek Woğynia i Podola. 

Byğam ğŃczniczkŃ Zygmunta Rumla, komendanta VIII Okrňgu Batalion·w Chğopskich, 

Czňsto za zgodŃ swojego szefa korzystağam z naszego transportu, gdy trzeba byğo dotrzeĺ  

do punkt·w kontaktowych w Kowlu, Wğodzimierzu, KrzemieŒcu czy R·wnem. Szef m·j bez 

pytaŒ dawağ mi przepustkň, wiedzŃc doskonale, Ŧe nie wyjeŨdŨağam do rodziny. W mojej 

pracy ğŃczniczki bardzo pomagağ mi dziecinny wyglŃd (mimo moich 20 lat). Byğam szczupğa, 

mağa, nikt mnie nie brağ powaŨnie. 

 

Pewnego razu Danka Wasilenko pojechağa do Warszawy, PrzepustkŃ na wyjazd wyrobiğ jej  

w Gabietskomisariacie pan Nedoma. Nawet nie musiağa iŜĺ osobiŜcie do urzňdu. Strasznie 

zazdroŜciğam jej tego. Nie Ŝmiağam prosiĺ pana Nedomň o takŃ przysğugň. Po powrocie Danki 

z Warszawy, przysğuchujŃc siň naszej rozmowie na temat wraŨeŒ z podr·Ũy, nasz szef  

po prostu sam mi zaproponowağ sğuŨbowy wyjazd do Warszawy, po materiağy kreŜlarskie  

i brystol, kt·rego tu nie moŨna byğo dostaĺ. 

- No, Miki Mouse (tak mnie nazywağ), przecieŨ chcesz odwiedziĺ rodzinň. 

- Ja nie mam tam rodziny, ale pojechaĺ chcň. 

- Zağatwione, szykuj siň, za dwa tygodnie bňdziesz mogğa jechaĺ. 

 

Natychmiast zawiadomiğam moich przeğoŨonych z organizacji, aby szykowali materiağy  

do Warszawy, Przed wyjazdem szef zapowiedziağ, Ũe muszň tak uğoŨyĺ sobie trasň i czas 

powrotu, abym nie sp·Ŧniğa siň do pracy ani o jeden dzieŒ, gdyŨ on odpowiada gğowŃ przed 

Gabietskomisarzem. Gdybym siň pokusiğa o pozostanie w Warszawie, to on miağby bardzo 

wielkie nieprzyjemnoŜci. No, i zaczňğa siň moja przygoda. 

 

Wyruszyğam wraz z IrkŃ KapuŜciŒskŃ, strasznie pğochŃ dziewczynŃ, kt·ra miağa pozostaĺ  

u rodziny w Lublinie, Do przejŜcia granicznego na Bugu dostağyŜmy siň autostopem. 

Zdziwiğo nas to, Ũe celnicy w og·le nas nie kontrolowali, przybili pieczŃtkň na dokumentach  

i pozwolili przejŜĺ przez most. Irka juŨ nawiŃzağa kontakt z chğopcami ze Strale, kt·rzy byli tu 

zatrudnieni przy pracach drogowych. Byğo ich dw·ch. Wziňli nasze pakunki i zaproponowali 

odprowadzenie do koŒca mostu. Byğam zaopatrzona w zğotŃ piňciorubl·wkň. za kt·rŃ miağam 

zrobiĺ zakupy koleŨankom, i woreczek z kaszŃ gryczanŃ rzekomo dla rodziny. Miağam go 

oddaĺ na punkcie w Warszawie. Nie byğam Ŝwiadoma cağkowitej wartoŜci owego woreczka, 

zapowiedziano mi, Ũe w razie niebezpiecznej sytuacji mam go zostawiĺ i nie przyznawaĺ siň, 

Ũe to m·j. WaŨyğ 2 kg. Gdy byliŜmy juŨ na moŜcie jeden z chğopak·w powiedziağ: 

 

- No, teraz dziewczňta Ŝmiejemy siň wesoğo i hağaŜliwie, m·wimy sobie po imieniu, tu zaraz 

we wnňce mostu bňdzie budka straŨnicza. Tu Niemcy sprawdzajŃ jeszcze raz dokumenty  

i rewidujŃ. Ale poniewaŨ my siň z nimi znamy, wiňc pozorujemy naszŃ zaŨyğoŜĺ, my im 

wytğumaczymy, Ũe jedna z was to siostra cioteczna a druga sympatia. PrzechodzŃc obok 

straŨnika chğopcy wesoğo go pozdrowili i nie zatrzymujŃc odprowadzili nas aŨ do koŒca 
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mostu.   Powiadomili   nas,   Ŧe   nie   wolno  nam zatrzymywaĺ w odlegğoŜci 2 kilometr·w  

od rzeki, ani nie wstňpowaĺ do Ũadnej restauracji, bo teren jest naszpikowany szpiclami.  

Jak najszybciej dostaĺ siň do gğ·wnej szosy i autostopem jechaĺ dalej. 

 

Pierwszym moim etapem byğ Hrubiesz·w. Przenocowağam u koleŨanki. Nazajutrz miağam siň 

udaĺ do dworku (miejscowoŜci nie pamiňtam), tam miağam dostaĺ dwa adresy kontaktowe  

w Warszawie. Pod jednym z adres·w mieszkağa rodzina Hanki Rumlowej, Ũony mojego 

komendanta, W dworku pani, kt·ra siň mnŃ zajňğa uğatwiğa mi przejazd ciňŨar·wkŃ  

do Lublina. StŃd wyjechağam do Warszawy pociŃgiem. W wagonie byğ tğok niesamowity, 

przewaŨali ludzie z toboğami. Od czasu do czasu przeciska, siň jakiŜ inwalida w czapce 

rogatywce i kurtce wojskowej, z drewnianŃ protezŃ, w towarzystwie chğopaczka grajŃcego  

na organkach piosenki patriotyczno-podw·rkowe, piosenki, kt·re momentami stawağy siň 

pieŜniami Polski WalczŃcej. Gwar milkğ. Czasem ktoŜ otarğ ğzň, dawano hojnie datki. Czasem 

urywağa siň piosenka na skutek ostrzegawczego gwizdu: to znak, Ũe Bahnschutze sŃ blisko. 

Robiğo siŃ juŨ ciemno.  

 

Nagle pociŃg zostağ zatrzymany. Zapanowağa cisza. Ludzie stojŃcy bliŨej okna informowali, 

Ũe stoimy z dala od stacji, na jakimŜ przedmiejskim przystanku, ale na peronie jest masa 

Ũandarmerii. A wiňc bňdzie rewizja i ğapanka. Z wrzaskiem do wagon·w wchodzili Niemcy  

i kazali wszystkim wysiadaĺ. Nie wiedziağam, czy juŨ teraz mam porzuciĺ kompromitujŃcy 

woreczek z kaszŃ, czy jeszcze nie? Zostağam wypchniňta na peron. Tu Niemcy zrobili dwa 

kordony; na lewo kierowali ludzi z wiňkszym bagaŨem, na prawo- z mağym i tu ja siň 

znalazğam. W kolejce oczekiwağam na przejŜcie przez ciasnŃ bramkŃ w kt·rej dyŨurowağ niski 

Bahnschutz. DoŜĺ pobieŨnie kontrolowağ dokumenty, Doszğam do niego, pokazağam sw·j 

ukraiŒsko-niemiecki Ausweis. To go zainteresowağo i zapytağ doŜĺ uprzejmie czy jestem 

UkrainkŃ. ĂNie, ja jestem PolkŃ". Chyba znowu natrafiğam na ślŃzaka, bo zwr·ciğ siň do mnie 

gwarŃ: 

- Panienka pewnie jest siostrŃ Hitlera? 

Na tak gğupie pytanie naprawdň nie wiedziağam, co odpowiedzieĺ. Szukağam w myŜlach 

powodu tak zadanego pytania. Na wszelki wypadek uŜmiechnňğam siň i spytağam jego: 

- A czy Hitler ma siostrň? 

Ale jak siň okazuje, on teŨ nie wiedziağ. PomyŜlağam, Ũe doŜĺ duŨo Ăprzygğup·w" sğuŨy 

Trzeciej Rzeszy. Ale ten Ăprzygğup" miağ jednak trochň serca i sumienia. Konfidencjonalnie 

poklepağ mnie po ramieniu i cicho powiedziağ: 

-  Panienka niech idzie na salŃ dworcowŃ i czeka do godziny 7;00, bo teraz jest godzina 

policyjna. Proszň nie siadaĺ w tğumie, lecz staĺ bliŨej Ŝciany, okna, bo mogŃ panienkŃ zgarnŃĺ 

z innymi, o ile dzisiaj bňdŃ robiĺ obğawy. PrzecieŨ m·gğ mnie wcale nie uprzedzaĺ. 

 

Wreszcie dostağam siň na ulicň ZajňczŃ. Warszawň znağam tylko z wycieczek szkolnych; 

ostatni raz byğam tam w 1937 roku, ale czňsto zwracağam siň po informacjň do ludzi, kt·rzy 

bardzo chňtnie mi pomagali. Matka pani Hanki Rumlowej nakarmiğa mnie i po wielu 

serdecznoŜciach powiedziağa, Ũe niestety musi mnie wysğaĺ na inne mieszkanie, gdyŨ jej 

mieszkanie jest pod stağŃ obserwacjŃ i nie chce mnie naraŨaĺ. Woreczek z kaszŃ i innŃ 

zawartoŜciŃ musiağam zabraĺ na nowe lokum, a nazajutrz odpowiednia osoba miağa siň 

zgğosiĺ po przesyğkň. 

 

Mieszkanie byğo puste, bez lokator·w, sğuŨyğo za Ămelinň". Nie mogğam zapalaĺ Ŝwiatğa, 

musiağam siedzieĺ cicho. CağŃ noc wsğuchiwağam siň w tňtno umňczonego miasta. Miağam 

przez kilka dni czekaĺ na skompletowanie materiağ·w, kt·re zabraĺ musiağam na WoğyŒ. 

Poszğam wiňc na Warszawň, obserwowağam wszystko dookoğa. ŧycie wrzağo, ruch, mağy 

handel ĂKawiarnienuur fur Deutsche" i tramwaje z przednimi miejscami dla Ăwğadc·w 

Ŝwiataò. Po ulicach gňsto snuğy siň patrole Ũandarmerii. Na sğupach ogğoszeniowych - listy 

zakğadnik·w. BoŨe, jaki ciňŨki los. 
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Po kilku dniach wreszcie przyniesiono plik biuletyn·w informacyjnych, dolary w kopertach  

a takŨe grypsy. Miağam to zapakowaĺ w mağŃ paczuszkň i trzymaĺ oddzielnie, nie w torbie  

z osobistymi rzeczami. I znowu ostrzeŨenie; w razie ğapanki niepostrzeŨenie pozbyĺ siň 

paczki. Nastňpnego dnia, gdy wychodziğam z mieszkania, otworzyğy siň drzwi mieszkania vis 

a vis, starsza pani bardzo badawczo mi siň przyglŃdağa, wreszcie podeszğa do mnie  

z wyciŃgniňtymi rňkoma: - Co ty tu robisz, Figa? (tak mnie powszechnie nazywano i w domu, 

i w gimnazjum) W pierwszej chwili nie mogğam poznaĺ tej pani, p·Ŧniej okazağo sie, Ũe przed 

wojnŃ miağa w Ğucku sw·j dom w pobliŨu naszego. Byğa bardzo zainteresowana Ũyciem  

na Woğyniu i losami znajomych. Dğugo rozmawiağyŜmy. Moja znajoma bardzo gorŃco 

zapraszağa mnie do siebie, choĺ na kilka dni. Proponowağa mi takŨe pozostanie z nimi na 

zawsze. Byli bezdzietnym mağŨeŒstwem. Ale ja przecieŨ teŨ miağam swojŃ kochanŃ rodzinň. 

Znajoma zawğadnňğa mnŃ cağkowicie, nie opuszczağa ani na chwilň, robiğa ze mnŃ zakupy. 

Jednak raz musiağam wymknŃĺ siň jej niepostrzeŨenie, aby poŨegnaĺ siň z rodzinŃ Hanki, 

zabraĺ listy i oddaĺ klucze. Gdy wychodziğam zabierağam ĂtrefnŃò paczuszkň ze sobŃ.  

 

Na koniec bytnoŜci w Warszawie odğoŨyğam zakup rulonu brystolu. Wypatrzyğam mağy sklep 

z materiağami papierniczymi. Byğo w nim kilkoro kupujŃcych. Odmierzono mi kilka metr·w 

brystolu o szerokoŜci 2 metr·w. Gdy sprzedawca zaczŃğ go zwijaĺ spytağam: czy m·gğby 

zawinŃĺ kilka kopert do wewnŃtrz rulonu. Popatrzyğ badawczo: ĂProszň bardzo,  

ale przejdziemy do sŃsiedniego pokoju, tam bňdzie wiňcej miejsca na stole". NiepewnoŜĺ,  

czy nie wpadğam? Czy to konfident, czy sw·j? Co miağam robiĺ?  

 

Pan uŜmiechnŃğ siň porozumiewawczo. ZaczŃğ ukğadaĺ podawane przeze mnie koperty bez 

sğowa, ciasno zwijajŃc rulon. Sprawdziğ z jednej, i drugiej strony i zaczŃğ go pakowaĺ w szary 

papier i wiŃzaĺ szpagatem. Poprosiğam, aby cağy rulon owinŃğ szarym papierem, bo czeka 

mnie dğuga podr·Ũ na WoğyŒ, Wtedy pan powiedziağ, Ũe musi byĺ przeŜwit, w razie jakiejŜ 

kontroli tak zapakowany papier nie bňdzie wzbudzağ podejrzeŒ, I znowu ostrzeŨenie: proszň 

nie wchodziĺ do Ŝrodka tramwaju, proszň staĺ na pomoŜcie, w razie ğapanki odsunŃĺ siň  

od rulonu. Byğam oczarowana Warszawiakami, to byğa solidarnoŜĺ! Moja znajoma 

zaopatrzyğa mnie w prowiant na drogň i z pğaczem poŨegnağyŜmy siň na dworcu. Mogň 

powiedzieĺ, Ũe naprawdň miağam szczňŜcie do ludzi. 

 

Przyjechağam do domu w ostatnim dniu urlopu. Franciszek Nedoma byğ bardzo 

zdenerwowany i w tym wğaŜnie dniu przystağ do mojego domu koleŨanki, aby sprawdziğy,  

czy jestem. Byğam bardzo zmňczona podr·ŨŃ,, lecz nie dano mi siň wyspaĺ. KoleŨanki, 

koledzy przyszli cağŃ gromadŃ, aby dowiedzieĺ siň ode mnie, jak jest tam za Bugiem,  

w Warszawie, w tym trzonie Polski. Janka Kalinowska przyprowadziğa ze sobŃ CzeŜka 

DŃbkowskiego. Znağam go z widzenia, uczyğ siň w handl·wce jakiejŜ szkole leŜnej. Do tej 

pory nigdy siň nim nie interesowağam, lecz teraz zrobiğ na mnie duŨe wraŨenie. Wysoki, 

zgrabny blondyn tak mi siň wtedy zdawağo, Ũe podobny byğ do bohater·w obraz·w Grottgera. 

Wiele w nim mnie pociŃgağo, lecz r·wnieŨ coŜ ostrzegağo. Pracowağ w leŜnictwie w Jabğonce 

- leŜnik to m·j wymarzony zaw·d dla mňŨczyzny. Strasznie kochağam woğyŒsko-poleskŃ 

przyrodň i fakt, Ũe Czesğaw pracowağ wğaŜnie w lesie dodawağo mu w moich oczach jeszcze 

wiňcej uroku. Tak to siň zaczňğo. 

 

W pracy, na przywiezionym brystolu rysowağam wraz z JankŃ mapň Woğynia i Podola,  

z naniesieniem wszystkich miast, w kt·rych byğy kina. KiedyŜ, gdy Czesiek chyba po raz 

czwarty odwiedziğ mnie, byğ bardzo wzburzony. UkraiŒcy zrobili napad na leŜnicz·wkň.  

Tej nocy on nie spağ w mieszkaniu, lecz na sianie w stodole. Przez szpary widziağ, jak buszujŃ 

po mieszkaniu, wynoszŃ rzeczy, zaglŃdajŃ w kaŨdy kŃt. Powybijali okna, jednak do stodoğy 

nie zaglŃdali. Rano zobaczyğ spustoszenia, wszystkie dokumenty, papiery zostağy czňŜciowo 

podarte i spalone. Czesğaw zameldowağ o tym wğadzom w Dyrekcji Las·w w Ğucku. Niemcy 
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zawiesili dziağalnoŜĺ tej leŜnicz·wki. Po jakimŜ czasie Czesğaw postanowiğ udaĺ siň konno  

do leŜnicz·wki po resztň swoich rzeczy. UkraiŒcy przygotowali jednak zasadzkň, zğapali go  

i zabrali na posterunek swojej policji. Pobili. Posterunkowy nie wiedziağ, co wğaŜciwie z nim 

zrobiĺ. Postanowiğ pod eskortŃ zawieŦĺ go do Ğucka na posterunek ukraiŒskiej wojew·dzkiej 

policji. WieŦli go zwiŃzanego na furce. Jego konia r·wnieŨ przywiŃzali do wozu, poniewaŨ 

Czesğaw powiedziağ Ũe koŒ jest wğasnoŜciŃ Niemc·w. Gdy byli juŨ w mieŜcie wyprosiğ,  

aby ktoŜ z eskortujŃcych go zani·sğ do Dyrekcji wiadomoŜĺ o koniu  i o nim. Po wielu 

targach zgodziğ siň kt·ryŜ z nich dorňczyĺ karteczkň pisanŃ na skrawku papieru. Tym 

sposobem Niemcy z Dyrekcji Las·w poinformowani o aresztowaniu jednego ze swoich 

pracownik·w terenowych, natychmiast doprowadzili do przekazania aresztowanego wğadzom 

niemieckim, a nastňpnie zwolnienia. 

 

Po kilku tygodniach Dyrekcja Las·w wysğağa Czesğawa na nowŃ leŜnicz·wkň do Bobeğ, koğo 

Turzyska. Czesğaw m·gğ przyjeŨdŨaĺ teraz rzadziej. KiedyŜ po przyjeŦdzie nie zastağ mnie  

w domu. Byğam wysğana z organizacji do KrzemieŒca, oczywiŜcie korzystajŃc z zakğadowego 

auta, za zgodŃ pana Nedorny. KierowcŃ byğ Rosjanin, kt·ry nie wr·ciğ do Rosji. Pijak 

niesamowity. Wi·zğ materiağy techniczne do krzemienieckiego kina i do WiŜniowca. 

Um·wiğam siň, Ũe bňdň czekağa przy wylocie szosy, okoğo godziny 20:00. W mieszkaniu,  

do kt·rego miağam siň udaĺ, bardzo dğugo musiağam czekaĺ na gospodarza. W domu byğy 

tylko: stara gosposia i staruszka, moŨe dziewiňĺdziesiňcioletnia, siedzŃca na wielkim fotelu 

(malownicza postaĺ). Zupeğnie nie mogğam siň z niŃ porozumieĺ; byğa gğucha i otňpiağa. 

Wreszcie po kilku godzinach oczekiwania zjawiğa siň Ũona tego pana, z kt·rym miağam 

rozmawiaĺ. MyŜlň, Ũe ze wzglňd·w konspiracyjnych nie chciağa przyjŃĺ mağej paczki. 

Dobrze, Ũe chociaŨ poinformowağa mnie, Ũe mŃŨ jej dziŜ pracuje na nocnej zmianie  

w elektrowni na drugim koŒcu miasta. Lecz szczňŜliwie elektrownia usytuowana byğa przy 

szosie DubieŒskiej, przy kt·rej byğam um·wiona z kierowcŃ. 

 

Byğa jesieŒ, robiğo siň ciemno, zimno, a ja nic nie jadğam. Dotarğam do elektrowni, wewnŃtrz 

hali panowağ straszny hağas. Chciağam jak najprňdzej opuŜciĺ to miejsce. Po oddaniu paczki 

prňdko wyszğam za miasto na szosň. Przystanňğam koğo drzewka, ruch zupeğnie ustağ.  

Nie wiedziağam, czy moje auto juŨ przejechağo, czy jeszcze nie. Prosiğam Boga, aby nie zjawiğ 

siň Ũaden patrol Ũandarmerii. Czekağam ponad godzinň. Wreszcie usğyszağam odgğos jadŃcego 

samochodu. Nie byğam pewna, czy to wğaŜnie ten. W ostatniej chwili wychyliğam siň, dajŃc 

znaĺ, aby siň zatrzymağ. Na szczňŜcie byğ to wğaŜciwy samoch·d. Zmarzniňta, gğodna 

siedziağam cicho, a Ăm·j" kierowca zygzakiem pokonywağ szosň. W kabince czuĺ byğo 

samogon. P·ŦnŃ nocŃ dojeŨdŨaliŜmy do Ğucka. Ale jeszcze przed tym, na szosie za Dňbnem 

ostrzelali nasz samoch·d jacyŜ Ămoğojcy" ukraiŒscy. Na szczňŜcie kule trafiağy w brezentowŃ 

budň. Przy wjeŦdzie do Ğucka kierowca powiedziağ, Ũe jest bardzo zmňczony i nie odwiezie 

mnie do domu. Mogň pojechaĺ z nim do jego domu, a jutro pojedziemy razem do pracy.  

Nie mogğam siň na to zgodziĺ. On nie miağ Ũadnych podejrzanych zamierzeŒ wobec mnie,  

byğ po prostu i zmňczony, i pijany. Wysiadğam wiňc z auta i po kilku krokach znalazğam, siŃ 

oko w oko... z dwoma Ũandarmami. Przepustka na wyjazd sğuŨbowy ich zadowoliğa. Do domu 

poszğam spocona z wraŨenia, nikt nie spodziewağ siň mnie o tej porze. A nazajutrz znowu  

do pracy. 

 

Czesğaw coraz czňŜciej przebywağ ze mnŃ. Prosiğ, abym zaprzestağa wyjeŨdŨaĺ w teren. Starağ 

siŃ przekonaĺ i mnie i rodzic·w, Ũe nie powinnam niepotrzebnie naraŨaĺ siň; wystarczy,  

Ũe robiŃ to mňŨczyŦni. 

 

W naszym domu zostağ zakwaterowany ĂSğaw" z Delegatury RzŃdu. Stale ktoŜ z Ănaszych" 

przyjeŨdŨağ, nocowağ, czekağ i odjeŨdŨağ. Jeszcze wiosnŃ byğam zaprzysiňŨona przez 

Zygmunta Rumla. Pamiňtam kwietniowy, sğoneczny dzieŒ. Nocowağ u nas Zygmunt Porňba, 

Wczesnym rankiem postanowiğ wraz ze mnŃ udaĺ siň do wsi Zaborol, aby mi pokazaĺ punkt 
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kontaktowy i przedstawiĺ ĂLechowi". Byğo Ŝlicznie, skowronki dzwoniğy w bğňkicie, pola 

osnute zğocistŃ mgieğkŃ, w dali las. Zdawağo siň, Ũe wojny nie ma. Zdawağo siň, Ũe wr·ciğ 

dobry, spokojny czas, Ũe to wszystko, co siň zdarzyğo, byğo tylko koszmarnym snem. 

ĂZygmunt" zachwycağ swojŃ artystycznŃ duszŃ, zachwycağ powierzchownoŜciŃ i wzbudzağ 

szacunek. Byğ cağy oddany walce. Nie miağ domu, nie miağ Ũycia rodzinnego, byğ jak 

wňdrowny ptak nie znajŃcy swego jutra. Ze swojŃ ŨonŃ AnnŃ widywağ siň przelotnie,  

na szlaku. Oboje byli w kaŨdej chwili naraŨeni na Ŝmierĺ, nie szanowali swojego Ũycia, oddali 

je Polsce. 

 

A wiňc idziemy do Zaborola. JakŨe czňsto w tych lasach nasi harcerze urzŃdzali biwaki  

i obozy, teraz to tylko wspomnienie. W pewnej chwili ĂAndrzej" (Zygmunt Rumel miağ kilka 

pseudonim·w) przystanŃğ ĂNo, to teraz zğoŨysz zaprzysiňŨenie - powtarzaj!ò Byğam bardzo 

wzruszona, drŨŃcym gğosem powtarzağam sğowa przysiňgi - stağam siň od tej chwili 

Ũoğnierzem walczŃcym na bardzo mağym i skromnym odcinku Wielkiej Sprawy. 

 

Na terenie Woğynia i Polesia dziağağy partyzantki rosyjskie. ZagroŨeni ludzie, przeŜladowani 

albo ŧydzi ukrywajŃcy siň, czňsto starali siň dotrzeĺ do obozowiska partyzantki, szukajŃc 

schronienia. Naszym zadaniem byğo stworzyĺ sieĺ, broniŃcŃ mğodzieŨ wiejskŃ przed  

wpğywami  komunist·w.  To  byğy zaczŃtki  samoobrony. 

 

ZewszŃd otaczani byliŜmy przez wrog·w - Niemcy, UkraiŒcy i Sowieci z partyzantki 

rzekomo pomocnej, rzekomo sprzyjajŃcej, 

 

Zygmunt Rumel recytowağ swoje wiersze. JakŨe mi one byğy bliskie. Tak samo jak on 

kochağam przyrodň woğyŒskŃ i poleskŃ. Tak samo jak on kochağam lud woğyŒski. 

Najpiňkniejsze wakacje przed wojnŃ spňdzağam w wioskach ukraiŒskich, chğonňğam tamtejszy 

folklor, byğam zauroczona ich pieŜniami. Bliskie mi byğy drewniane chaty kryte sğomŃ,  

i swoisty zapach wok·ğ gospodarstwa: snopki lnu i konopi dosuszane pod Ŝcianami, zapach 

miňty mieszağ siň z ostrŃ woniŃ ob·r. Od p·l i ğŃk pğynňğy wonie, kt·rych nie da siň opisaĺ, ale 

kt·re nawet po p·ğ wieku trwajŃ, ŨyjŃ we mnie. Nigdzie, w Ũadnej czňŜci Polski takich woni 

nie uŜwiadczy siň. Po wojnie Ũona Zygmunta z wielkimi trudnoŜciami i niechňciŃ cenzury 

wydağa wiersze mňŨa - Zygmunt Jan Rumel ĂPoezje"- ksiŃŨeczkň tň posiadam wraz  

z dedykacjŃ Anny. 

 

Jednym z wymog·w konspiracji byğa tajemnica, kt·rŃ chroniğa nieŜwiadomoŜĺ. Nie naleŨağo 

zadawaĺ pytaŒ, nie naleŨağo znaĺ nazwisk, adres·w i innych danych o czğonkach konspiracji. 

NaleŨağo natomiast byĺ powŜciŃgliwym, opanowanym. Taka Ŝcisğa konspiracja powodowağa, 

Ũe nawet najbliŨsi znajomi, choĺ byli czğonkami r·Ũnych ogniw miňdzy sobŃ, nie byli pewni, 

Ăkto jest, ktoò. 

 

Jak juŨ wspomniağam w pierwszych rozdziağach swoich wspomnieŒ, dom rodzic·w przez 

okres okupacji niemieckiej byğ oddany do uŨytku organizacji. Rodzice godzili siŃ na to bez 

sğowa sprzeciwu, To byğo takie oczywiste, a przecieŨ wszystkim groziğa za to Ŝmierĺ. DuŨe 

kğopoty sprawiağa babcia, miağa bardzo silnŃ sklerozň. KiedyŜ przed wojnŃ jej syn, kt·ry  

od dawna byğ w Ameryce, od czasu do czasu przysyğağ dolary. Babcia nie mogğa zrozumieĺ, 

Ũe wojna przerwağa ğŃcznoŜĺ i ciŃgle podejrzewağa Mamusiň Ũe przejmuje dolary skğadajŃc je 

na m·j posag. Nie pomagağy perswazje. Babcia wrňcz powiedziağa, Ũe doskonale zdaje sobie 

sprawy Ũe zbyt duŨo krňci siň w naszym domu obcych mňŨczyzn, to siň musi skoŒczyĺ i ona 

wie, gdzie i komu naleŨy to donieŜĺ. To byğo wielkie niebezpieczeŒstwo. MieszkaliŜmy  

w ğadnej dzielnicy na kolonii oficerskiej; domki willowe w ogrodach.  

 

Na koŒcu dziağek z domkami jednorodzinnymi, przed wojnŃ wybudowane zostağy trzy bloki 

dla rodzin wojskowych z nowo utworzonego puğku wojsk pancernych. Tň wğaŜnie dzielnicň 
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upodobali sobie kolejni zaborcy. PoniewaŨ wğaŜnie pod latarniŃ jest najciemniej, jak m·wi 

przysğowie, faktem byğo, Ũe w dzielnicy byğ spok·j. UkraiŒcy nie penetrowali, bo w kaŨdej 

prawie willi czňŜĺ byğa zarekwirowana dla Niemc·w. Nasz dom byğ niewielki: trzy pokoje, 

kuchnia, ğazienka i pokoik na facjatce. Nikt z wğadzy niemieckiej nie mŃciğ naszego spokoju 

Niemcy przewaŨnie przy pomocy ukraiŒskich Ăpomocnik·w" aresztowali wielu Polak·w. 

Dopiero po ucieczce w lasy Ũandarmerii ukraiŒskiej, i po coraz silniejszych napadach band, 

nie tylko na Polak·w, lecz i na Niemc·w, ci ostatni ğagodniej nas traktowali. 

 

W grudniu 1942 roku przestağam pracowaĺ w ĂUkraine-Film", poniewaŨ wziňğam Ŝlub  

z Czesğawem. Nasz Ŝlub odbyğ siň wbrew rozsŃdkowi, ale zadziağağa tu og·lna psychoza 

panujŃca w ·wczesnym czasie wŜr·d mğodzieŨy. NieŜwiadomie czuliŜmy lňk przed tym,  

Ũe nie zdŃŨymy Ũyĺ peğniŃ Ũycia. Tylu mğodych zginňğo podczas dziağaŒ wojennych, w czasie 

wyw·zki do ğagr·w na Syberiň, tylu ginňğo w wiňzieniach obu zaborc·w. Takie byğo 

niepewne jutro, a myŜmy mieli tych 20 lat (i wiňcej). To wiek, gdzie jest czas na miğoŜĺ, a nie 

na Ŝmierĺ. Kojarzyğy siň pary zupeğnie nie pasujŃce do siebie, w normalnym czasie nigdy by 

do tego nie doszğo. Jak czas pokazağ, byğy to mağŨeŒstwa albo kr·tkotrwağe albo 

nieszczňŜliwe. 

 

A wğaŜciwie powinno byĺ inaczej - przecieŨ to najciňŨsze chwile przeŨywane razem powinny 

cementowaĺ mağŨeŒstwa do koŒca Ũycia. Czesğaw przyjechağ w przeddzieŒ naszego Ŝlubu  

z leŜnicz·wki w Bobğach, swoim koniem i poŨyczonymi sankami. Na Ũadne przyjňcie 

weselne nie mieliŜmy pieniňdzy. UzgodniliŜmy, Ũe nasze rodziny i my spotkamy siň  

w katedrze o godzinie si·dmej rano. Z ksiňdzem proboszczem Wğadysğawem BukowiŒskim 

wyznaczyliŜmy datň Ŝlubu bez ogğaszania zapowiedzi. Tak siň wtedy praktykowağo, Ũeby nie 

wskazywaĺ publicznie mğodzieŨy, kt·rŃ Niemcy najchňtniej wywozili na roboty do Rzeszy. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



28 

 

KsiŃdz proboszcz Wğadysğaw BukowiŒski (1904 - 1974), od roku 1936 byğ kapğanem  

w Ğucku. SğynŃğ z przepiňknych, patriotycznych kazaŒ. Po wkroczeniu Sowiet·w, od 17 

wrzeŜnia 1939 roku, ciŃgle byğ inwigilowany przez NKWD. Od sierpnia 1940 roku  

do wkroczenia Niemc·w do Ğucka tj. do 26 czerwca 1941 roku, przebywağ w wiňzieniu. 

 

Na kilka godzin przed wkroczeniem Niemc·w, NKWD zrobiğo generalny pogrom wiňŦni·w. 

Uwiňzionymi byli Polacy, UkraiŒcy, ŧydzi i Rosjanie tzw. Ăbiali", kt·rzy pozostali w Polsce 

po 1920 roku. WiňŦni·w byğo okoğo trzy tysiŃce. Rozstrzelani byli w celach i na dziedziŒcu 

wiňzienia. 

 

Po ucieczce Sowiet·w, miejscowa ludnoŜĺ przybiegğa pod wiezienie chcŃc uwolniĺ 

uwiňzionych - zastali stosy trup·w. Zaczňto poszukiwania swoich krewnych. Pod ciağami 

zabitych odnaleziono rannego w gğowň ks. BukowiŒskiego. 

 

Niemcy uszanowali ksiňdza, nawet przez jakiŜ czas faworyzowali Go, chcŃc pokazaĺ, Ũe sŃ 

lepsi od Sowiet·w. Przez dğugi czas ksiŃdz, chodziğ z zabandaŨowana gğowŃ. Wygğaszağ na 

naboŨeŒstwach pokrzepiajŃce kazania, kt·re i Niemcom siň nie podobağy. Jednak nie 

aresztowano naszego proboszcza. 

 

Natomiast w styczniu 1945 roku Sowieci wywieŦli naszego duszpasterza wraz z ks. Biskupem 

SzelŃŨkiem, moim katechetŃ, ks. Kanonikiem Karolem Galňzowskim i innymi duchownymi 

do wiňzienia w Kijowie, a stamtŃd do Kazachstanu. Po dziesiňciu latach wiňzienia zostağ 

zesğany do Karagandy, gdzie z wielkimi utrudnieniami peğniğ swojŃ misje duszpasterskŃ. 

 

W 1955 roku wğadze sowieckie zaproponowağy ksiňdzu Bukowinskiemu repatriacjň  

do Polski, Odm·wiğ, nie chciağ porzucaĺ swoich parafian, pozostağ w Karagandzie. CiŃgle 

przepňdzany, poniŨany przez wğadze - potajemnie peğniğ swojŃ posğugň. Wielki Czğowiek! Ten 

wğaŜnie ksiŃdz udzielağ nam Ŝlubu. 

 

Po Ŝlubie, poŨegnawszy siň z najbliŨszymi - wyjechaliŜmy do Bobeğ sankami. Na szosie byğo 

mağo Ŝniegu, mieliŜmy niewielki bagaŨ, ale i tak dla konia byğo to zbyt duŨe obciŃŨenie, toteŨ 

szliŜmy pieszo obok sanek. 

 

Dopiero wieczorem zaczŃğ padaĺ gňsty, mokry Ŝnieg. Nocowaĺ mieliŜmy w gaj·wce, aby daĺ 

wypoczynek sobie i koniowi. Sanki byty poŨyczone od gajowego. Nazajutrz o Ŝwicie 

mieliŜmy zaprzňgaĺ konia do naszego wozu - a tu napadağo Ŝniegu po pachy. Wichura  

i zamieĺ! PojechaliŜmy grzňznŃc w lepkim Ŝniegu. JechaliŜmy cağy dzieŒ. Byğo bardzo zimno. 

KoŒ od wysiğku Ăparowağ". UsnňliŜmy ze zmňczenia. Nie wiem jak dğugo to trwağo.  

Po obudzeniu siň zobaczyliŜmy, Ũe koŒ Ŝpi, a dyszel wozu utknŃğ w jakimŜ parkanie. 

 

Nad ranem dotarliŜmy na miejsce. Byğo to 17 lutego 1943 roku. Dom, w kt·rym mieliŜmy 

tymczasowo zamieszkaĺ stağ na rozstaju dr·g, na koŒcu wsi. Mieszkali w nim paŒstwo 

Dudulewiczowie. Oboje od 11 lat pracujŃcy w miejscowej szkole. Byli zŨyci z ludŦmi ze wsi. 

NajbliŨsze domostwo naleŨağo do wdowca Polaka, majŃcego   dwoje   dzieci - zmarğa Ũona 

byğa UkrainkŃ. Cağa wieŜ byğa zamieszkana przez UkraiŒc·w. 

 

Biuro - kancelaria leŜnictwa mieŜciğo siň we wsi, w wynajňtej izbie. Miağo to charakter 

tymczasowy, poniewaŨ z drugiej strony wsi, za mağym laskiem stağa leŜnicz·wka, w kt·rej 

robiony byğ remont. Tam mieliŜmy siň przeprowadziĺ. JakŨe nierozwaŨne byğo w tamtych 

czasach oddalaĺ siň od rodziny i z ufnoŜciŃ pakowaĺ siň w Ũywioğ ukraiŒski. MŃŨ codziennie 

wychodziğ do pracy, a rano siostra tak zwanego Ăobjazdowego" przynosiğa mleko, Ŝmietanň  

a nawet chleb. Gajowi teŨ zasilali naszŃ spiŨarkň. Zapğata w karbowaŒcach wğaŜciwie siň nie 

liczyğa. Jednak starym ukraiŒskim zwyczajem wspomagali nas chğopi. Raz byliŜmy 
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zaproszeni do rodziny gajowego. Przysğali po nas sanie. MŃŨ powiedziağ, Ũebym wziňğa coŜ 

do jedzenia. 

- Jak to, przecieŨ jedziemy w goŜcinň, dlaczego mam braĺ chleb? 

- Zobaczysz. 

 

WyjechaliŜmy do lasu, Nagle zobaczyğam za drzewami snujŃce siň postacie, byğo ich kilka. 

MŃŨ wziŃğ zawiniŃtko z chlebem i niepostrzeŨenie rzuciğ za samami. Dağ mi znaĺ palcem, 

abym nie pytağa i nic nie m·wiğa. To byli ŧydzi. O, BoŨe jak oni tu w chğodzie majŃ Ũyĺ? 

Przypomniağam sobie biednego pana Sternbauma - ci Ũyli dğuŨej, ale jak dğugo jeszcze? Nie 

wiedziağam jeszcze, Ũe za niecağe dwa miesiŃce nasz los bňdzie podobny. 

 

PrzyjechaliŜmy do gajowego. W izbie stağ dğugi st·ğ, za stoğem przy Ŝcianie ğawa. Byğo juŨ 

kilku mňŨczyzn. Posadzili nas w Ŝrodku. Kobiety przewijağy siŃ w kuchni. Gajowa po 

pewnym czasie postawiğa na stole wielkŃ michň jajecznicy ze skwarkami i tğuszczem, drugŃ 

michň z chlebem. Widelce aluminiowe leŨağy tylko przy naszych talerzach, pozostali 

posğugiwali siň ğyŨkami. Ale przed jedzeniem gajowy z flaszkŃ samogonu i jedynym 

kieliszkiem czňstowağ po kolei kaŨdego z goŜci. Nigdy nie widziağam ani nie piğam 

samogonu, ale gospodarz zmusiğ mnie do wypicia Ăczarki", poniewaŨ nikt nie chciağ piĺ beze 

mnie. Mocne to byğo i niesmaczne, oczywiŜcie zakrňciğo mi siň w gğowie, Na szczňŜcie juŨ 

nastňpnych kolejek nie piğam. Kobiety nie uczestniczyğy w biesiadzie, jedynie po niej 

przyszğy do izby i zaczňto Ŝpiewaĺ. Jakie byğo ich zdziwienie, gdy i ja przyğŃczyğam siň  

do niekt·rych znanych mi piosenek. 

 

ĂPane, wy majete Ũinku Ukrainku?ò 

 

W dwa tygodnie po naszym przybyciu do Bobeğ zjawiğ siň niespodziewany goŜĺ - Przyjechağ 

jakŃŜ przygodnŃ furmankŃ Zygmunt Rumel. 

 

- Widzisz, martwiğaŜ siň, Ũe po zamŃŨp·jŜciu wypadniesz z dziağalnoŜci konspiracyjnej.  

I mnie i innym przyda siň tw·j dom, jako etap na naszych trasach. Na jego  zam·wienie  

zrobiğam  lane  kluski  na mleku - ulubiony  specjağ.  Dğugo  nie rozmawialiŜmy, byğ bardzo 

zmňczony. M·gğ przespaĺ siň jedynie dwie godziny i dalej w drogň. Taki jego los. 

 

Nastňpnymi goŜĺmi byli: Kola, przyjaciel Zygmunta - nazwiska nie pamiňtam. Ukrainiec 

naleŨŃcy do naszej organizacji, i pan Stanisğaw W·jciec ze swojŃ siostrzenicŃ, narzeczonŃ 

Koli. Lecz niestety i inni goŜcie siň zjawili. MŃŨ byğ w domu. Na podw·rko wjechali na 

rowerach, z umieszczonymi przy ramie karabinami, UkraiŒcy. Byğo ich jedenastu. Kilku 

weszğo do mieszkania. Jeden z nich, prowodyr, zwr·ciğ siň do mňŨa po imieniu; ĂCzesğaw, 

przyszliŜmy zobaczyĺ twojŃ Ũonň  i twojego konia. ťinku charoszu majesz, kiŒ toŨe krasnyj, 

pamiňtaj szto my jak budu nam treba prijdemo po kinia a moŨe i po Ũinkuò. ZbliŨyğ siň  

do mnie i zaczŃğ gğaskaĺ po twarzy. MŃŨ stojŃcy za mnŃ wstrzymywağ siň od nieopatrznego 

ruchu. Ja chcŃc ratowaĺ sytuacjň lekko siň odsunňğam i zaŜmiağam: ĂO, to ja jestem w cenie 

konia? SkŃd siň znacie?", UkraiŒca trochň zaskoczyğo to, Ũe ich wtargniňcie nie wywoğağo  

w nas strachu. Strach byğ, ale staraliŜmy siň nie daĺ znaĺ tego po sobie. Prowodyr jeszcze raz 

zapowiedziağ przybycie po konia zakazağ jego  sprzedaŨy. A Ũonň lepiej odwieŦĺ do mamusi - 

zarechotağ i wszyscy wyszli. ByliŜmy bardzo wzburzeni. Okazağo sie, Ũe ·w typ byğ kolegŃ 

mňŨa w szkole handlowej, Byğ synem popa. Byli jeszcze inni ĂgoŜcie", ale przejazdem. 

 

Przed tym jednak pewnej nocy splŃdrowano kancelariň leŜnictwa. Spalono wszystkie 

dokumenty. Do naszego domu przestağa przychodziĺ siostra gajowego z ŨywnoŜciŃ. Chyğkiem 

po zmierzchu jeden z gajowych przyszedğ do mňŨa na poufnŃ rozmowň. 

- Pane, wtikajte a to budut ryzaty . Ja was odwezwu. 

MŃŨ starağ siň utwierdziĺ gajowego, Ũe nie moŨe porzucaĺ sğuŨby; 
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- Pane, to nasz lis. nichto ne bude naszemu lisi praciuwaty, tolko my. Wtikajte, ja was proszu, 

Ũağko Ũinki, wtikajte. 

 

MŃŨ podziňkowağ za uprzedzenie i powiedziağ Ũe siň namyŜli. Nie mieliŜmy juŨ Ũadnych 

produkt·w ŨywnoŜciowych. Na sp·ğkň z paniŃ Dudelewicz przypiekağyŜmy na pğycie placki  

z jej zapas·w kartofli. Postanowiğam p·jŜĺ na wieŜ, aby coŜ kupiĺ, zamieniĺ na jedzenie. 

Zachodziğam kolejno do kilku chat zastawağam wszňdzie drzwi zamkniňte. Wreszcie  

na przyzbie jednego domostwa zobaczyğam kobietŃ ğuskajŃcŃ fasolŃ. Prosiğam, aby mi jej 

sprzedağa, stanowczo odm·wiğa. BoŨe, jakŨe mi byğo przykro, gdzie podziağa siň ta tylko im 

UkraiŒcom znana cecha goŜcinnoŜci? Przed wojnŃ wňdrujŃc podczas wakacji przez wioski 

swego ukochanego Woğynia, mogğam wejŜĺ do kaŨdej chaty a proszŃc o wodň - dostawağam 

mleko, nikt nie czekağ na zapğatň. Upokorzona wracağam z niczym do domu. 

 

ZrobiliŜmy naradň z paŒstwem Dudulewiczami. Oni twierdzili, Ũe trzeba abyŜmy wyjechali, 

bo sytuacja robi siň nieznoŜna. Zaufani chğopi im radzili, aby nas siň pozbyli. Nagle powstağ 

jakiŜ ruch na drodze. Spieszyli niŃ starzy i mğodzi z toboğami, niekt·rzy ciŃgnňli krowy  

na sznurach. Co siň stağo? Wszyscy uciekali do lasu, zostali powiadomieni przez swoje 

Ăczujkiò, Ũe UkraiŒcy sğuŨŃcy w Ũandarmerii uciekli wraz z broniŃ do lasu, odmawiali dalszej 

wsp·ğpracy z Niemcami. Teraz spodziewali siň dalszego odwetu na ludnoŜci wiejskiej. 

Nasğuchiwano czy nie jadŃ auta na pacyfikacjň. 

 

PostanowiliŜmy teŨ uciec do lasu. Las byğ liŜciasty, a wiňc o tej porze roku jeszcze goğy, 

bezlistny. Chciağam doğŃczyĺ do grupki ğudzi, ale mŃŨ pociŃgnŃğ mnie w odwrotnym kierunku 

- tak bňdzie bezpieczniej - przecieŨ nie moŨemy niczego dobrego spodziewaĺ siň od tych 

ludzi. Nawet postanowiliŜmy, Ũe bňdziemy w pewnym oddaleniu od paŒstwa Dudelewicz·w, 

MoŨe ktoŜ z nas ocaleje. Nie czuğam strachu, czuğam odrňtwienie. Po kilku godzinach 

zaczňliŜmy wszyscy powracaĺ do dom·w. Przez gğowň przebiegğa myŜl; moŨe teraz,  

gdy  UkraiŒcy sprzeniewierzyli siň Niemcom, zacznŃ szukaĺ wsp·lnego jňzyka z nami.  

To byğo tylko Ăchcenie".  

 

Zygmunt Rumel teŨ ciŃgle miağ nadziejň, Ũe nienawiŜĺ i bğňdna ocena tzw. Ăprzyjaci·ğ" minŃ, 

Ũe znowu nie bňdziemy wystňpowaĺ przeciw sobie. NawiŃzywağ kontakty, wyszukiwağ 

wszelkie moŨliwe drogi, aby nawiŃzaĺ kontakt ze sztabem banderowc·w. To go zgubiğo. 

Kilka miesiňcy p·Ŧniej jadŃc na zaplanowane spotkanie wraz ze swoim adiutantem 

Krzysztofem zostali w bestialski spos·b posiekani, poĺwiartowani...Byğo to 10 lipca 1943 

roku. 

 

Dom, w kt·rym mieszkaliŜmy stağ na skrzyŨowaniu dr·g, I teraz noc w noc ciŃgnňğy tňdy cağe 

masy furmanek, woz·w nağadowanych po brzegi (prawdopodobnie byğa to broŒ i ŨywnoŜĺ). 

Kierowağy siň w stronň lasu. Dochodziğy wieŜci, Ũe w lasach robione sŃ bunkry podziemne. 

Do lasu r·wnieŨ zdŃŨali UkraiŒcy. Wioska wyludniğa siň z mňŨczyzn prawie zupeğnie. 

 

Po raz wt·ry gajowy ostrzegğ mňŨa, Ũe juŨ teraz nie bňdzie m·gğ pom·c nam w wyjeŦdzie  

do Ğucka, mamy wyrok na siebie. Z rana przybiegğ zdyszany chğopak z wiadomoŜciŃ,  

Ũe w Radowiczach bandyci ukraiŒscy w okrutny spos·b, przywiŃzawszy sznurami do koni., 

popňdzajŃc wlekli po grudzie ojca wraz z dwoma synami, aŨ do utraty ich Ũycia. Byli to 

LeŜniewscy, pracownicy nieistniejŃcego juŨ leŜnictwa, kt·rego leŜniczym byğ m·j mŃŨ. Fakt 

ten zawaŨyğ na natychmiastowym opuszczeniu Bobeğ, Niestety tak natychmiastowo nie udağo 

siň tego przeprowadziĺ. ZorientowaliŜmy siň, Ũe dotychczas UkraiŒcy mordowali tylko 

mňŨczyzn. MŃŨ wraz z panem Dudulewiczem nocowali po prostu na polu, z dala od domu. 

My z paniŃ DudulewiczowŃ i dzieĺmi zostağyŜmy w domu. O spaniu nie byğo mowy,  

bo turkot woz·w przeraŨağ - kaŨdej chwili mogli siň zatrzymaĺ i wtargnŃĺ do nas. 
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Faktycznie, w pewnej chwili wozy siň zatrzymağy. Strasznie bağyŜmy siň. Gdy po jakimŜ 

czasie zn·w ruszyğy postanowiğyŜmy tň noc, o ile ten dzieŒ przeŨyjemy, spňdziĺ  

u miejscowego popa. MŃŨ przychodziğ nad ranem, juŨ po przyjeŦdzie furmanek zdŃŨajŃcych 

na punkt koncentracyjny, bardzo zziňbniňty. Um·wiliŜmy siň po kryjomu z bliskim sŃsiadem, 

wdowcem po Ukraince, Ũe razem z nim pojedziemy do Kowla. Sprzňgniemy siŃ z jego 

kobyğkŃ i jego wozem - nasz koŒ zostanie tymczasowo w Kowlu, my zaŜ bodziemy siň staraĺ 

kolejŃ powr·ciĺ do Ğucka, Kobyğka byğa mağa i Ŧrebna, wğaŜcicielowi jej bardzo zaleŨağo,  

aby zdŃŨyĺ przed oŦrebieniem pojechaĺ do Kowla po odbi·r obuwia dla dzieci. MieliŜmy 

wyruszyĺ skoro Ŝwit. W mağej stajence, do kt·rej wieczorem zostağ przyciŃgniňty w·z 

zapakowaliŜmy swoje skromne rzeczy. Na polach jeszcze gdzie niegdzie leŨağ Ŝnieg, ale drogi 

i szosa byğy suche. Raniutko byliŜmy gotowi, zostağa przyprowadzona kobyğka i w chwili 

kiedy starano siň jŃ zaprzňgnŃĺ do wozu, zerwağ siň szalony wiatr tworzŃc trŃbň wzbijanego  

w g·rň piachu. Kobyğka siň zaparğa, stuliğa uszy i zaczňğa szaleĺ, wierzgaĺ, prychaĺ. Chğop 

powiedziağ, Ũe wobec tego nie moŨe jechaĺ, boi siň o konia. Prosiğam, aby nas nie zostawiağ  

w takiej sytuacji, Ũeby zdecydowağ siň jechaĺ, jak siň nieco uspokoi. Kategorycznie odm·wiğ. 

Wyjazd byğ tylko aktualny wczesnym rankiem, aby kobyğka mogğa pokonaĺ trasň tam  

i z powrotem, po odpowiednim odpoczynku w Kowlu. Byğam przeŜwiadczona, Ũe to nasz 

koniec... 

 

Wieczorem chyğkiem udaliŜmy siň do popa. Bardzo niechňtnie otworzyğ nam drzwi. Pop siň 

nie pokazağ przez cağy wiecz·r. Popadia prosiğa nas ŨebyŜmy usiedli. Nasi mňŨczyŦni wyszli 

znowu nocowaĺ gdzieŜ w miedzy. My zostağyŜmy do Ŝwitu siedzŃc przy stole. Dzieci 

uğoŨyğyŜmy na ğawach. Sytuacja byğa niezrňczna. Nikt nas nie zapraszağ, ani teŨ nie wyrzucağ. 

To byğo bardzo upokarzajŃce, Jeszcze byğo ciemno, zeszliŜmy siň w domu. JakaŨ byğa radoŜĺ, 

gdy zobaczyğam prowadzonŃ kobyğkň. Tym razem udağo siň, wyruszyliŜmy w niewiadomŃ 

drogň, Nasi sŃsiedzi zostali przeŜwiadczeni, Ũe ich nic zğego nie spotka ze strony UkraiŒc·w, 

przecieŨ byli ze sobŃ przez 11 lat zŨyci. Jednak po niespeğna miesiŃcu musieli w ostatniej 

chwili uciekaĺ, kaŨde z osobna. PrzeŨyli straszne trudy. Spotkali siň u nas w domu. 

 

Przed naszŃ ucieczkŃ mŃŨ poprzez pana Dudulewicza i wğaŜciciela kobyğki rozgğaszağ,,  

Ũe Ũona jedzie do rodzic·w, on zaŜ jedzie na odprawŃ do nadleŜnictwa w Turzysku, W domu 

zostawiliŜmy nawet firanki w oknach, aby upozorowaĺ chňĺ powrotu. Tylko zdŃŨyliŜmy 

wyjechaĺ poza wieŜ dogoniğ nas i przegoniğ czğowiek jadŃcy pustym wozem drabiniastym. 

Nie pozdrowiğ nas jak to w zwyczaju na wsi kiedyŜ byğo. Utrzymywağ ciŃgle jednakowy 

dystans miňdzy nami. W pewnej chwili nasz woŦnica zauwaŨyğ coŜ niepokojŃcego  

w przednim kole. Zsiadğ. 

- Panie, nie pojedziemy, bo koğo siň rozwala. 

- BoŨe, co robiĺ? - 

Najczarniejsze myŜli krŃŨyğy po gğowie. 

- Tam w bok na lewo jakieŜ dwa kilometry mieszka m·j kum, ale czy ma takie koğo? Czy 

bňdzie pasowağo? Sam nie przyniosň, musicie pom·c. A wiec idŦcie, ja zostanň przy koniach. 

I tak bňdzie, jak sŃdzono. 

 

Dlaczego taki zbieg niesprzyjajŃcych okolicznoŜci? Poszli polem na przeğaj. Zostağam cağa 

Ŝcierpniňta ze strachu, a wozak jadŃcy przed nami zatrzymağ sw·j w·z na odlegğoŜci 40-50 

metr·w. Zszedğ z wozu, oparğ siň o drabinki i czekağ. A wiňc wiadomo miağ nas na oku.  

Co zrobi? W dali w lesie padğo kilka strzağ·w, znowu cisza. Chciağam zejŜĺ z wozu, 

pochodziĺ, rozprostowaĺ zmarzniňte nogi, ale wstrzymağam siň z tym. PomyŜlağam, Ũe ten 

fakt moŨe wykorzystaĺ Ăanioğ str·Ũ". Nie wiem jak dğugo czekağam, wydawağo siň to cağymi 

wiekami. Wreszcie ich zobaczyğam, na drŃgu nieŜli koğo. Czy bňdzie pasowağo? Od tego 

zaleŨy nasze Ũycie. Chğop eskortujŃcy nas wsiadğ na w·z i jednoczeŜnie ruszyğ z nami. CiŃgle 

w tej samej odlegğoŜci. Nagle drogŃ przecinajŃcŃ naszŃ szosň popňdziğa bryczka, woŦnicŃ 

okazağ siň ksiŃdz. To byğa ucieczka w popğochu. JakaŨ tragedia byğa skutkiem tej ucieczki? 



32 

 

 

ZbliŨaliŜmy siň do drogi wiodŃcej do nadleŜnictwa w Turzysku. JuŨ z dala widaĺ byğo 

zabudowania. Z mňŨem planowaliŜmy pozorowaĺ jak najczulsze poŨegnanie. ,.Anioğ str·Ũ" 

zatrzymağ siň. NiepewnoŜĺ czy pojedzie za mnŃ, czy za mňŨem? Odjechağam dopiero wtedy, 

gdy mŃŨ znajdowağ siň blisko nadleŜnictwa. Miağam jechaĺ z naszym gospodarzem do jego 

krewnych i tam miağam czekaĺ na mňŨa, kt·ry miağ w nocy odnaleŦĺ dom w kt·rym siň 

zatrzymağam, A przecieŨ w mieŜcie obowiŃzywağa godzina policyjna, a w lasach peğno byğo 

zasadzek ukraiŒskich, W napiňciu przeszğo znowu kilka godzin. WğaŜciciel kobyğki zostawiğ 

naszego konia pod opiekŃ kuzyna i po zağatwieniu swoich spraw ruszyğ w powrotnŃ drogň. 

 

Ale powr·cň jeszcze do momentu naszego dojazdu do Kowla. ĂAnioğ str·Ũ" zatrzymağ siň 

przy wjeŦdzie do miasta, z ponurŃ minŃ patrzyğ, jak przejeŨdŨamy koğo niego, nagle trzasnŃğ  

z bicza, zawr·ciğ i pojechağ z powrotem. A wiňc przekonağ siň, Ũe dotarğam do miasta i pewnie 

myŜlağ, Ũe z mňŨem rozprawiŃ siň jak planowali. 

 

W domostwie, w kt·rym siň znalazğam, urzŃdzono jakŃŜ  rodzinnŃ uroczystoŜĺ. Zaproszono 

mnie do jadalni, gdzie byğo mn·stwo goŜci, ale ja byğam taka zmartwiona, myŜlami krŃŨyğam 

wok·ğ swojego mňŨa. Modliğam siň o szczňŜliwy powr·t. Nie mogğam   znieŜĺ   beztroskiego   

towarzystwa,   byğam   taka   zmňczona.  Gospodyni zaprowadziğa mnie do sypialni  

i powiedziağa, Ũe mogň tu spaĺ bo do rana nikt nie bňdzie korzystağ z ğ·Ũek. Nie mogğam 

zasnŃĺ...Wreszcie nad ranem zjawiğ siň Czesğaw. Tych 15 kilometr·w to byğa katorga. Ale siň 

udağo. 

 

Nastňpnego dnia udaliŜmy siň do kolejarza polecanego przez naszego gospodarza. Nie moŨna 

byğo jechaĺ oficjalnie pociŃgiem. Kolejarz poradziğ, aby przejŜĺ skoro Ŝwit na daleki tor 

(dokğadnie nam to wytğumaczyğ), i wsiŃŜĺ do pociŃgu, a ŜciŜlej do jego odkrytego wagonu. 

Przed lokomotywŃ umieszczona byğa lora peğna piachu, taka sama znajdowağa siň  

za lokomotywŃ. PociŃg ten sprawdzağ tory, poniewaŨ w nocy na tej linii czňsto, w zasadzie  

co kilka dni, wysadzane byğy pociŃgi przez r·Ũnej ĂmaŜci" partyzant·w. Robili to i Polacy  

i Rosjanie, i UkraiŒcy- zaleŨy na jakim odcinku kto byğ gospodarzem. DostaliŜmy siň  

do pociŃgu. Uprzedzono nas, aby siň nie wychylaĺ, nie dawaĺ znaku Ũycia. UsiedliŜmy  

w wagonie, kt·rego podğoga byğa aŨurowa. Byğo to bardzo niemile przy szybkiej jeŦdzie. 

Migotanie pod nogami szybko uciekajŃcych podkğad·w przyprawiağo o zawr·t gğowy. 

ZaczňliŜmy przez dziury patrzeĺ na okolice., W pewnym miejscu na skraju lasu, tuŨ  

za nasypem kolejowym, zobaczyliŜmy oŜmiu wisielc·w powieszonych w samej bieliŦnie.  

Po przeciwlegğej stronie tor·w byğo kilka wywr·conych wagon·w kolejowych- a wiňc 

wisielcy byli odwetem za dywersjň. JakieŨ byğo nasze przeraŨenie, gdy po kilku kilometrach 

obraz wywr·conych wagon·w i wiszŃcych ludzi siň powt·rzyğ. PociŃg stawağ, czasem dğugo 

czekağ, aŨ wreszcie wieczorem, tuŨ po zachodzie sğoŒca, zatrzymaliŜmy siň w Kiwercach,  

I dopiero tu zobaczyliŜmy dookoğa na horyzoncie ğuny poŨar·w. Paliğy siň wioski i osiedla 

polskie, to hulali Ăbohaterowie" ukraiŒscy. A w Kiwercach peğno ludzi z toboğami, pierzynami 

ciŃgnňğo na dworzec kolejowy otoczony bunkrami dla zağogi niemieckiej. Szukali ochrony  

u Niemc·w- co za paradoksalna sytuacja. PytaliŜmy ludzi, czy zağoga niemiecka dworca 

potrafi zapewniĺ ochronŃ tylu uciekinierom. Nie wierzyli w to, lecz nie byğo innego wyjŜcia. 

 

PostanowiliŜmy jednak wydostaĺ siň z Kiwerc. Te dwadzieŜcia kilometr·w p·jdziemy nawet 

pieszo. Trasň doskonale znaliŜmy z przedwojennych wycieczek. Ale co nas czeka po drodze? 

WyszliŜmy poza miasteczko na szosŃ prowadzŃcŃ do Ğucka, Za nami dağo siň sğyszeĺ odgğos 

jadŃcej furmanki. StanňliŜmy zatrzymujŃc woŦnicň, nie wiedzŃc jakiej jest narodowoŜci.  

Byğ to Czech, kt·ry wracağ po odwiezieniu kontyngentu zboŨowego, W drodze do Ğucka  

na prawo od szosy leŨağa wioska czeska - to juŨ tylko trzy kilometry od Ğucka. Czech nie 

chciağ nas zabraĺ, powiedziağ Ũe gdyby ci z bandy przyğapali nas na jego wozie to byğoby 

r·wnoznaczne z wydaniem wyroku na niego, Chğopak byğ mğody, dobry, wsp·ğczujŃcy  
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i na moje proŜby zdecydowağ, Ũe mamy siň poğoŨyĺ  na dnie wozu a on nas przykryje 

snopkami sğomy, Tak teŨ zrobiliŜmy. Byğo juŨ zupeğnie ciemno, gdy poŨegnaliŜmy Czecha. 

Wreszcie dotarliŜmy do pierwszych zabudowaŒ miasta. Niebo byğo zar·Ũowione ğunami 

poŨar·w. GrobowŃ ciszň przerwağ odgğos but·w Ũandarmerii. Nie zdŃŨyliŜmy uskoczyĺ 

gdzieŜ w bok, przylgnŃĺ do jakiegoŜ muru. 

- Halt, bitte Ausweis - zaŜwiecili latarkŃ w oczy- co robicie o tej porze? 

- Uciekamy od band ukraiŒskich. Mamy juŨ za sobŃ 70 kilometr·w. Idziemy do swojej 

rodziny. 

A gdzie mieszkacie? 

 

Wytğumaczyğam. Niemcy coŜ poszeptali miňdzy sobŃ i zdecydowali, Ũe dla naszego dobra, 

abyŜmy nie wpadli na bardziej rygorystyczny patrol, odprowadzŃ nas. Wypytywali nas  

o przeŨycia, sami powiedzieli, Ũe UkraiŒcy walczŃ z nimi i chcŃc przejechaĺ z miasta do 

miasta muszŃ grupowaĺ siň w kolumny. Niespotykana uprzejmoŜĺ - oni tak samo dostawali 

ciňgi jak i my. Nie doŜĺ, Ũe na froncie byli w odwrocie, to jeszcze UkraiŒcy tak ich oszukali. 

 

W domu nikt nie spodziewağ siň naszego powrotu i to w nocy. Mamusia, mimo strasznych 

wieŜci podŜwiadomie czuğa, Ũe nic mi siň me stağo, Pierwszym moim zdaniem byğo: ĂJa chyba 

jestem w ciŃŨyò. 

 

W domu byğo trudno znaleŦĺ jakiŜ wolny kŃt do spania. Byğy u nas dwie rodziny uciekinier·w 

z Anton·wki i paŒstwo Haberowie z ĂkuzynkŃ"-przechowywanŃ ŧyd·wkŃ. Jadğo siň  

z jednego wsp·lnego kotğa. CiŃgle ktoŜ przychodziğ z coraz gorszymi wiadomoŜciami, 

Dyrekcja Las·w zatrudniağa nadal mňŨa, ale juŨ nie w terenie lecz w biurze. Czňsto miağ 

wyjeŨdŨaĺ sğuŨbowo do Kowla. Podczas jednego z wyjazd·w byğ zakwaterowany w domku 

naleŨŃcym do mojej bratowej (Ũony Lucjana) i przypadkowo dowiedziağ siň o naszych 

rodzinnych wiňzach. Bardzo chciağam odwiedziĺ bratowŃ, i jej c·rkň Danusiň. Wybrağam siň 

wiňc z mňŨem znowu w podr·Ũ do Kowla. Chciağam jednoczeŜnie przywieŦĺ czňŜĺ rzeczy 

pozostawionych tam podczas naszej ucieczki z Bobeğ. Do Kowla mogliŜmy siň dostaĺ tylko 

przez Kiwerce, JuŨ nie pamiňtani jak tam siň dostaliŜmy. W kaŨdym razie w Kiwercach  

po kryjomu weszliŜmy do towarowych, odkrytych wagon·w. OczywiŜcie jak zawsze 

pomagali nam w tym polscy kolejarze. PociŃg ruszyğ i po drodze widzieliŜmy bunkry 

ochronne przy kaŨdym moŜcie i w innych punktach trasy. PociŃg miağ jechaĺ bez 

zatrzymywania siň do samego Kowla. A jednak w pewnym momencie stanŃğ. WzdğuŨ 

wagon·w biegağo trzech Bahnschutz·w z broniŃ w rňku i krzyczŃc kazali wysiadaĺ  

z wagon·w. WahaliŜmy siň czy usğuchaĺ tego rozkazu. Jednak zdecydowaliŜmy siň wysiŃŜĺ. 

Ze zdziwieniem spostrzegliŜmy, Ũe na peronie byğo okoğo 25 takich Ădzikich" pasaŨer·w.  

Nie byliŜmy jedynymi. Niemcy byli bardzo wzburzeni, kazali zgğosiĺ siň komuŜ, kto zna 

niemiecki. Jedna z paŒ podjňğa siň tğumaczenia. Przed tym jednak Niemcy kazali nam siň 

rozdzieliĺ. Ostatni uŜcisk dğoni i wielka niepewnoŜĺ. 

 

- Kto strzelağ do zağogi niemieckiej z tego pociŃgu? Na trasie ostrzelane zostağy dwa bunkry 

przy mostach. JeŨeli nikt siň dobrowolnie nie przyzna wszyscy mňŨczyŦni jako zakğadnicy 

zostanŃ rozstrzelani. 

 

Jňk i pğacz. Kilka kobiet zwr·ciğo siň do Niemc·w, aby zrobili rewizje i przekonali siň, Ũe nikt 

z nas broni nie ma. Niekt·rzy z nas proponowali zbi·rkň czegoŜ wartoŜciowego dla 

przekupienia Niemc·w,  Milczenie przeciŃgağo  siň.  Jeden z Niemc·w kazağ odjechaĺ 

maszyniŜcie. To byğo straszne, ogarnňğa nas cisza. Mağa stacyjka, dookoğa lasy, a w nich 

wszechobecna banda zbrodniarzy. Naprzeciw nas teŨ wr·g. 

 

Niemiec coraz bardziej siň niecierpliwiğ, dağ jeszcze piňĺ minut do namysğu, Z grona 

struchlağych kobiet wyszğa jedna, za rňkň ciŃgnňğa dwunastoletniego chğopca i kazağa mu 
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powiedzieĺ jak to byğo. Na lorze, kt·rŃ oni jechali byğa zağadowana sur·wka jakiegoŜ 

ciňŨkiego metalu. Niemcy transportowali to z teren·w ZSRR do swoich hut. Chğopcy 

postanowili przysğuŨyĺ siň sprawie walki z okupantem i zuboŨyĺ zasoby tak cennego 

surowca. Zaczňli po prostu wyrzucaĺ za burtň kawağy sur·wki. Traf chciağ, Ũe kilka ciňŨkich 

odğam·w spadğo na bunkry przy moŜcie, raniŃc dw·ch Ũoğnierzy. Kobieta bğagağa,  

aby kierownik stacji telefonicznie zapytağ, czy zranieni zostali kulami  czy tylko odğamkami. 

PrzecieŨ nie byğo w tym cağym zajŜciu zaplanowanego ataku na Niemc·w. Niemcy poğŃczyli 

siň przy pomocy telefonu polowego z bunkrem. Trzymali nas cağy czas na muszce. Wreszcie 

poinformowali nas, Ũe faktycznie byğy to kamienie a rany nie sŃ groŦne, wiňc nam darujŃ. Ale 

co my teraz mieliŜmy zrobiĺ bez pociŃgu? Po skğadce na Niemc·w jedna z nas poprosiğa ich 

aby zatrzymali dla nas jakiŜ pociŃg jadŃcy do Kowla. ŧadnych pociŃg·w dzisiaj juŨ nie 

bňdzie, O zmierzchu ma jechaĺ tylko lokomotywa kontrolna (rodzaj patrolu na torach). JuŨ siň 

Ŝciemniağo, zaczŃğ padaĺ drobny deszcz. RzeczywiŜcie zbliŨağa siň lokomotywa i stanňğa  

na znak Niemc·w. Nie wszystkich mogğa zabraĺ, ale i nie wszyscy decydowali siň na jazdň 

tym wehikuğem. A to dlatego, Ũe lokomotywa byğa bardziej nowoczesna, niemiecka, cağa 

obudowana wraz ze zbiornikiem na wňgiel i na wodň. Miejsce byğo tylko na wierzchu i to 

ograniczone zaokrŃglonymi brzegami. Jednak my postanowiliŜmy jechaĺ, ryzyko byğo 

jednakowe. ZostajŃc na stacyjce, w tej gğuszy naraziĺ siň mogliŜmy na atak UkraiŒc·w, albo 

jadŃc lokomotywŃ w tym gorszym przypadku mogliŜmy wylecieĺ w powietrze  

na zaminowanym torze. Ale przecieŨ mogliŜmy r·wnie dobrze szczňŜliwie dojechaĺ.  

Czas odjazdu. ścisnňliŜmy siň robiŃc miejsce dla tych, kt·rzy zdecydowali siň jechaĺ.  

Po przejechaniu kilku kilometr·w zatrzymaliŜmy siň. Z kabiny maszynisty wyskoczyğ 

chğopak i zawoğağ: Figa, zejdŦ z dachu przyjdŦ na d·ğ, weŦmiemy ciň do kabiny. 

 

Po porozmawianiu z mňŨem wysiadğam, chociaŨ naprawdň nie mogğam poznaĺ po gğosie,  

kto mnie woğağ. Przy blasku z paleniska ledwo rozpoznağam rysy (cağŃ twarz byğa w sadzy) 

swego kolegi z mğodszej klasy. Byğ synem Inspektora Dyrekcji Las·w PaŒstwowych (przed 

wojnŃ). 

- Widzisz, poznağem ciň, lepiej ci tu bňdzie niŨ tam na dachu. Opowiedziağam mu o naszej 

przygodzie. 

 

Nie pamiňtam zupeğnie w jaki spos·b po trzech dniach powr·ciliŜmy. W punkcie 

kontaktowym dostaliŜmy kilka egzemplarzy Ăgazetki". 

 

Czňsto, gdy w domu moich rodzic·w Ăbyğo zagňszczenieò i nocowaliŜmy u rodziny 

Czesğawa. Mieli oni mağy domek blisko mostu na Styrze, w bocznej uliczce niedaleko 

gğ·wnej szosy w kierunku Krasnego. 

 

Niemcy jakoŜ opanowali sytuacje na drogach i kolei. Ale poŨary w okolicy dawağy znaĺ,    

Ũe  dla  Polak·w  nastŃpiğy  najkrwawsze  dni.  Powstawağy  punkty samoobrony we wsiach, 

kt·re miağy jakieŜ trwalsze zabudowania - koŜcioğy, pağace, tam, gdzie Ũyğo duŨo Polak·w.  

Do takich wiosek uciekali cudem ocaleni z pogrom·w. Lecz i te wioski niekiedy musiağy ulec 

przewadze napastnik·w. 

 

Moja ciŃŨa rozwijağa siň. Byğam unieruchomiona. MŃŨ czňsto kursowağ miňdzy miastem  

a PrzeobraŨem, kt·re byğo najwiňkszym bastionem samoobrony. R·Ũnymi moŨliwymi 

sposobami dostarczağo siň tam broŒ kupowanŃ od Wňgr·w. R·wnieŨ zapanowağ wielki ruch 

na drodze do Anton·wki, do kt·rej przybywağa mğodzieŨ z wiosek i Ğucka wzmacniajŃc 

zağogň samoobrony. 

Niemcy likwidowali swoje zakğady, urzňdy i wywozili wszystko co siň dağo. Front zbliŨağ siň 

coraz bardziej. W tym tak krytycznym stanie odwrotu coraz bardziej zaostrzağ siň terror. 

Doszğa do nas wiadomoŜĺ, Ũe okoğo stu zakğadnik·w, rekrutujŃcych siň z Ũoğnierzy AK oraz 

inteligencji przebywajŃcej w wiňzieniu w R·wnem, zostağo rozstrzelanych. W tej grupie 
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znalazğ siň m·j ukochany profesor, pan Marian Pisowicz oraz nasz sŃsiad dr Wacğaw ŧytyŒski 

i wielu innych, Po kilku miesiŃcach od dnia zamordowania dowiedzieliŜmy siň o bestialskim 

mordzie popeğnionym przez banderowc·w na Zygmuncie Rumlu. ŧyğo siň w coraz wiňkszym 

napiňciu. 

 

Czwartego grudnia urodziğam c·reczkň. PoniewaŨ Mamusia byğa poğoŨnŃ miağam cudownŃ 

opiekň. Wojna, nieszczňŜcie dookoğa a tu rodzi siň nowe Ũycie. JakŨe losy nasze nie sŃ od nas 

zaleŨne. 

 

KiedyŜ spotkağam Dankň Wasilenko, z kt·rŃ razem pracowağam w ĂUkraine-Firm". Niemcy 

wynieŜli siň na zach·d w popğochu. Co mogli to zabierali ze sobŃ. Ciekawe sŃ losy naszego 

szefa Franca Nedomy. JuŨ wspominağam, Ũe on naprawdň, szczerze zakochağ siň w Dance. 

Miağ wiele nadziei, Ũe teraz  gdy wojna dla Niemc·w tak jednoznacznie chyli siň ku klňsce, 

nadejdŃ czasy w kt·rych wszystko ucichnie. - "Danka, o ile przeŨyjň pamiňtaj wr·cň tu  

do ciebieò. 

 

Na pewno nie mieli wobec siebie tajemnic. W ĂUkraine-Film" dyrektorem byğ Niemiec  

z Berlina, majŃcy w Reichu Ũonň i dzieci, byğ on bardzo zakochany w swojej sekretarce, kt·rŃ 

specjalnie sprowadziğ z Berlina. Byğa to Ărasowa" Niemka. Wysoka, postawna o r·Ũowej 

cerze i piňknych wğosach. Patrzyğa na Ătubylc·w" z g·ry, nawet nie odpowiadağa na ukğony. 

Byğa jeszcze bardzo mğoda. Gdy nastağy ostatnie juŨ dni ich pobytu w Ğucku, mğoda Madel 

byğa w wysoko zaawansowanej ciŃŨy - chyba w ·smym miesiŃcu. Dyrektor nie m·gğ jej 

pokazaĺ rodzinie, miağ natomiast obowiŃzek zaopiekowaĺ siň niŃ i dzieckiem poczňtym  

dla Hitlera. Niemcy kaŨdŃ ciŃŨň pozamağŨeŒskŃ szanowali i wrňcz zalecali jako obowiŃzek 

wobec Heimatu rodziĺ dzieci w imiň Hitlera. Taka dziewczyna byğa otaczana opiekŃ paŒstwa. 

A tymczasem paŒstwo rozpadağo siň. 

 

Na jednej z obiad u Gabietskomisarza uradzono poza plecami Nedomy (on nie byğ  

w NSDAP), Ũe mianujŃ go oficjalnie opiekunem na czas ucieczki tej wğaŜnie Niemki. 

Nedoma chciağ siň sprzeciwiĺ, ale nie m·gğ odm·wiĺ speğnienia rozkazu - miağ siň oŨeniĺ z 

Madel. Podobno, gdy o tym przymusie opowiadağ Dance bardzo pğakağ. Obiecywağ, Ũe jeŨeli 

nie ucieknie po drodze to w kaŨdym razie nie bňdzie Ũyğ w mağŨeŒstwie z tŃ dziewczynŃ. 

Danka dağa mu adres swojej rodziny gdzieŜ pod WarszawŃ. Nie znam dalszych los·w 

Franciszka Nedomy. Bardzo Ũağujň, Ũe po wojnie mieszkajŃc na OpolszczyŦnie nie przyszğo 

mi na myŜl, aby odszukaĺ rodzinň Nedomy - wszak mieszkali w Raciborzu. O losach Danki 

r·wnieŨ nic nie wiem. W kaŨdym razie nie byğo jej w Ğucku podczas nastňpnej okupacji 

sowieckiej. 

 

Z naszego domu wyjechağ ĂSğaw Mykita", czyli Czesğaw Zadr·Ũny. Dostağ siň do rodziny  

w Warszawie i tam zginŃğ w powstaniu przy zdobywaniu ĂPasty". W domu naszym byğo wielu 

uciekinier·w ze wsi. W moim pokoiku na facjacie mieszkağa rodzina z Anton·wki. Stary 

ojciec, matka i dwudziestokilkuletnia c·rka. W ogrodzie trzymali sw·j w·z i konia. Czasem 

jesieniŃ ojciec i c·rka ryzykowali wyprawň do swego domu po ukryte zapasy, owoce i siano 

dla konia. JuŨ wszyscy cywilni Niemcy opuŜcili Ğuck. Zostali tylko wojskowi. Na zach·d 

ciŃgnňğy czoğgi, pojazdy opancerzone i zwykğe fury zarekwirowane po drodze a wiozŃce 

rannych. Niemiecki potw·r wracağ w popğochu do swej jaskini. 
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W tym okresie przebywaliŜmy u rodziny Czesğawa na Krasnem za Styrem, wraz ze swojŃ 

mağŃ niespeğna dwumiesiňcznŃ c·reczkŃ. Z Krasnego mňŨowi ğatwiej byğo robiĺ wypady  

do Anton·wki, gdzie byğa koncentracja naszej mğodzieŨy, CzňŜĺ z nich podŃŨağa do las·w 

kowelskich, do partyzantki AK, do 27 Armii. Nie bňdň opisywaĺ tych spraw, gdyŨ fachowo 

relacjonowali te wydarzenia ich uczestnicy. Wspomnň, o swoich ciňŨkich przeŨyciach - 

zwiŃzanych z ucieczkŃ Niemc·w. 

 

Dochodziğy pogğoski, Ũe Niemcy pňdzŃ przed sobŃ napotkanŃ ludnoŜĺ a mňŨczyzn wrňcz 

rozstrzeliwujŃ. Domek teŜci·w stağ na wysokiej skarpie, w dole rozpoŜcierağy siň ğŃki  

i kluczyğ Styr. Pokryte to byğo Ŝniegiem, Styr czňŜciowo byğ zamarzniňty. Po poğudniu nagle 

zdziwiğa nas cisza na ulicy przechodzŃcej w szosň kowelskŃ, wyszliŜmy do ogr·dka,  

z kt·rego byğo widaĺ most. Nie byğo Ũadnego ruchu - wtem do mostu zbliŨyğa siň mağa 

taks·wka. Dojechağa na Ŝrodek mostu, a po kilku minutach zawr·ciğa i z cağŃ szybkoŜciŃ 

przejechağa przez opustoszağŃ ulice. Nagle powietrzem wstrzŃsnŃğ niesamowity huk. Dom siň 

zatrzŃsğ. WyjrzeliŜmy przez okno. Jeszcze sğup dymu unosiğ siň poŜrodku mostu. A wiňc 

Niemcy wysadzajŃc most na pewien czas powstrzymali pogoŒ sowieckiej armii. W zwiŃzku  

z wysadzeniem mostu nie miağam wolnej drogi do domu. Ze wszystkich zakamark·w zaczňli 

wychodziĺ ludzie - dochodzili do mostu sprawdzajŃc stan zniszczenia. Niemcy pozostawili 

sprzňt wojenny, uszkodzone pojazdy, wiele skrzyŒ z r·Ũnego rodzaju amunicjŃ w rowach  

na poboczu szosy. Nasi mňŨczyŦni zorganizowali zbi·rkň wszystkiego, co nadawağo siň do 

walki - taszczono to wszystko do sobie znanych miejsc. W budynku dwupiňtrowym zağoŨono 

bazň i sztab samoobrony, przewidujŃc napad UkraiŒc·w w tym bezkr·lewiu. Na Krasnem 

mieszkali r·wnieŨ UkraiŒcy i oni teŨ zaopatrywali siň w broŒ i amunicjň. Czasem dochodziğo 

do takich sytuacji, Ũe jednŃ i tŃ samŃ skrzyniň ciŃgnňli w r·Ũne strony Polak i Ukrainiec. 

Wszyscy siň Ŝpieszyli, aby przed zmierzchem umocniĺ pozycjň obrony. W domu zostawağy 

tylko przeraŨone stare kobiety i matki z dzieĺmi. 

 


